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Vă place opera? Cuvântul ierarhului

Stejarul uită primăvara că e bătrân
† IOAN al Banatului 

Iubiți credincioși,
Ne naștem spre a deveni fii ai veșniciei. 

Creștinismul dă sens vieții noastre, sens pe care 
îl pierduserăm prin păcat. Păcatul îl orbise pe om 
și el nu mai vedea calea către cer, rătăcea în lume 
căutând lumea de nicăieri, nu pe Înviatul Hristos. 
Creștinismul dă sens vieții, suferinței și morții 
omului. Veți zice: Are sens, oare, moartea? Da, 
pentru că prin ea a trecut și Hristos spre Înviere. Moartea ne dă și 
nouă sensul spre Înviere, dar spre care: spre cea a veșniciei întru 
bucuria Raiului sau spre cea a veșniciei suspinelor?!

Iubiților,
Ce-ar fi vântul dacă n-ar bate și ce-ar fi omul dacă nu ar în-

via?! De azi să nu vă mai căutați loc în morminte, ci să vă căutați 
loc în cer. Stejarul uită primăvara că e bătrân. De ce atunci unii 
dintre noi uităm în clipa morții că suntem veșnici?

Omul nu este nici tânăr, nici bătrân, ci este veșnic. Și iară zic: 
nu vă fie frică de veșnicie, fie-vă frică de a păcătui.

Când moare omul?! Când nu mai iubește.
Mintea omului are rădăcinile în sus. Nu le smulgeți, nu le 

răsădiți în alt ogor decât în cel al lui Dumnezeu în Treime lăudat. 
Necontenit să nu încetăm lupta de a uita, lupta de a iubi și lupta de 
a trăi în duhul Evangheliei lui Hristos.

Timpul se odihnește în om, apoi trece în veșnicie. Pentru noi, 
cei ce credem în Înviere, de azi începe trecutul.

Așadar să ne bucurăm împreună cu cetele îngerilor, care, 
după ce L-au văzut pe Hristos pe Cruce și în mormânt, acum Îl 
văd biruitor revenind Acasă, la Tatăl.

Să aveți parte, iubiți frați și surori, de bucuria pe care au a 
vut-o îngerii, Maica Domnului, femeile mironosițe, Apostolii și 
ucenicii în ceasul Învierii Domnului. Hristos Și-a biruit moartea 
Sa, dar și moartea noastră. Moartea nu ne îngăduia să ne întoar-
cem în Casa Tatălui Ceresc. Până la Învierea lui Hristos, Tatăl 
aștepta trist la porțile Cerului întoarcerea noastră. Tristul Dum-
nezeu azi Se bucură cu toate cetele îngerești văzând că Fiul Său, 
chiar purtând rănile piroanelor, Se întoarce biruitor „Acasă” și nu 
Se întoarce singur, ci cu un tâlhar.

O, ce dar Îi duce Fiul de aici, de pe pământ! Nu Îi aduce un sfânt,  
ci pe cel mai căzut dintre pământeni: un tâlhar! Mare taină și mare 
semn de iubire a Fiului față de tot omul cel căzut în robia morții!

De ce oare n-a intrat Hristos în Cer împreună cu un sfânt, cu 
un drept?! Însuși El ne spune: „N-am venit să chem pe cei drepţi, 
ci pe păcătoşi la pocăinţă”. Pentru un drept poate s-ar găsi cineva 
să moară, dar pentru un păcătos, oare cine s-ar găsi? În Epistola 
către Romani, Sfântul Apostol Pavel ne spune: „Căci cu greu va 
muri cineva pentru un drept, dar pentru cel bun poate se găsește ci-
neva să moară. Dar Dumnezeu Își arată dragostea față de noi prin 
aceea că, pentru noi, Hristos a murit când noi eram încă păcătoși”.

Iată nemărginita și nepărtinitoarea iubire a lui Dumnezeu! 
Hristos duce lupta cu moartea tuturor, Se jertfește pentru toți, buni 
și răi. De aici învățăm că Iisus Hristos S-a jertfit și pentru mine și 
pentru tine, n-a privit la fața noastră, ci pentru Hristos noi suntem 
comoară lui Dumnezeu aici, pe pământ.

Omul este comoara cea vie a lui Dumnezeu aici, pe pământ.
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Dragi cititori, pentru interviuri și articole în ex-
clusivitate, vă propunem să urmăriți revista noastră 
și pe Facebook, la adresa:

http://www.facebook.com/revistabanatul 

sau scanând cu telefonul mobil codul alăturat!

Frumusețea poate ajuta uneori, dar este cu siguranță și un obsta-
col, crede Tamara Rađenović, muntenegreana de numai 28 de 

ani, care evocă magia muzicii folosind cel mai vechi, mai frumos și mai 
natural instrument - vocea. Artista, al cărei scop în viață este acela de a 
găsi bucurie în tot ceea ce face, este mâhnită doar de oamenii necinstiți. 
„Prieteni în care aveam încredere, se destăinuia recent celebra soprană, 
m-au trădat. O situație similară mi s-a întâmplat recent și am rupt o pri-
etenie de 10 ani. Astfel, am învățat să nu mă aștept la mare lucru, nici 
de la prieteni, nici de la toți ceilalți. În felul acesta mă feresc de agitație 
și dezamăgire.” Ascultați-o și... bucurați-vă!



2

MONEASA
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Zilele comunei Moneasa

Anunț important pentru iubitorii de relaxare 
la Aqua Strand Moneasa! 

Ne bucurăm să vă anunțăm că, și în acest an, rămânem loiali principiului 
nostru de a oferi o experiență accesibilă și plină de distracție pentru toți 

vizitatorii noștri. Suntem mândri să vă confirmăm că prețul de intrare la Aqua Strand 
Moneasa rămâne neschimbat și în acest sezon - doar 35 de lei! 

Într-o perioadă în care prețurile cresc peste tot, suntem hotărâți să rămânem o 
oază de accesibilitate și bucurie pentru 
comunitatea noastră. La Aqua Strand 
Moneasa, prețurile pot rămâne mici, 
dar distracția este la fel de mare!

Așteptăm cu nerăbdare să vă 
întâmpinăm din nou la noi și să vă 
oferim un sezon plin de distracție, 
răcoritoare și relaxare, exact așa cum 
vă amintiți!

Vă mulțumim pentru înțelegere și 
pentru că alegeți Aqua Strand Moneasa 
pentru escapadele voastre de vară!

Moneasa a fost în sărbătoare și a 
devenit polul de atracție numărul 

unu al județului! Așa și trebuie să fie, în ton 
cu strădaniile domnului primar Ioan Nuțu 
Herbei de a transforma și menține stațiunea 
în topul favorit al tuturor arădenilor, un loc 
de agrement și tratament pentru fiecare, un 
loc ideal, dacă îți dorești să scapi de agitația 
orașului și să te relaxezi în inima naturii.

Teatrul de vară din Moneasa a fost gazda 
evenimentului, unde publicul a fost încântat 
de invitații speciali Nicoleta Voica și Otilia 
Haragoș & Formația Stângaciu din Bihor; 
Gabriel Stoica și Formația Răzvan Cristea, 
Anuța Vlad din Maramureș, Iancu Mădălin 
Andrei, Formația Popular Music cu soliștii 
Emma Crihan și Mădălin Pojega și ansam-
blurile de dansuri „Druscelele“ din Bârsa, 
„Țara Zarandului“ Sebiș și „Junii Cetății“ 
Dezna.

„Doresc să le mulțumesc tuturor celor 
care au contribuit cu cântec, joc și voie bună 
la sărbătoarea comunei noastre. La mulți ani 
Moneasa și tuturor oamenilor minunați care 
îi calcă hotarul!“, a spus domnul Ioan Nuțu 
Herbei, edilul comunei.

u Hotărârea nr. 29 din 19.04.2024 privind apro-
barea procesului verbal încheiat în ședința ordinară 
anterioară a Consiliului Local Moneasa din data 
de 1.03.2024; u Hotărârea nr. 30 din 19.04.2024 
privind aprobarea alegerii președintelui de ședință;  
u Hotărârea nr. 31 din 19.04.2024 privind aproba-
rea Ordinei de zi a ședinței ordinare a Consiliuli Local 
la data de 19 aprilie 2024; u Hotărârea nr. 32 din 
19.04.2024 privind indexarea pe baza ratei inflației 
a limitelor impozitelor și taxelor locale, precum și a 
amenzilor care fac venit la bugetul local, aplicabile în 
anul fiscal 2025; u Hotărârea nr. 33 din 19.04.2024 
privind aprobarea contului de încheiere a exercițiului 
financiar pe anul 2023; u Hotărârea nr. 34 din 
19.04.2024 privind valorificarea unei cantități de 
masă lemnoasă din pădurea comunală a comunei Mo-
neasa; u Hotărârea nr. 35 din 19.04.2024 privind 
implementarea proiectului „Achiziție utilaj pentru 
întreținerea domeniului public al comunei Moneasa, 
județul Arad“.

Transparență administrativă

 Pagină realizată de Florentina Violeta NISTRU



3
 Pagină coordonată de Ramona MIHEȚ

TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

FAGET
(

Așezări din Țara Făgetului - ROMÂNEȘTI
 Prof. dr. Dumitru TOMONI  

Restituiri făgețene - XLI

Satul Româneşti aparţine comunei Tomeşti, fiind aşezat 
pe versantul nordic al munţilor Poiana Ruscă, aproape de 

confluenţa dintre Bega Poieni şi Bega Luncani, la 16 km de orașul 
Făget. Se învecinează la nord cu satul Curtea, la vest cu Fărăşeşti, la 
sud cu Tomeşti şi la vest cu Brăneşti.

Viața a pulsat în aceste locuri din cele mai vechi timpuri, lucru 
confirmat de săpăturile arheologice efectuate începând cu anul 1959 
la Româneşti. Dacă descoperirile din alte localităţi bănăţene dove-
desc existenţa unor staţiuni paleolitice de scurtă durată, descoperirea 
de la Româneşti-Dumbrăviţa justifică ipoteza unei locuiri întinse în 
timp şi spaţiu, argumentată de cele şase nivele de locuire.

Prima atestare documentară a localităţii o întâlnim într-un docu-
ment din anul 1464, când regele Matei Corvin a do-
nat lui Petru Desy de Temeșel și lui Nicolae Balo-
thai, districtul Thwerd, împreună cu 16 localitățile 
aparținătoare, printre care și Româneşti. La 8 de-
cembrie 1506, regele Vladislav al II-lea donează 
Beatricei de Frangepan, văduva lui Ioan Corvin, 
și fiicei sale Elisabeta, domeniul Hunedoarei din 
care făceau parte și satele districtului Fârdea, 
inclusiv satul Româneşti. În 22 martie 1510, re-
gele Vladislav al II-lea, după moartea Beatricei, 
donează lui George de Brandeburg, cetatea Hune-
doara și domeniul aparținător din care făcea parte 
și Româneştiul. În 31 decembrie 1596 Sigismund 
Báthory donează satele Românești și Homosdia din districtul Marsi-
na, comitatul Timiș, lui Pavel Keresztesi din Lugoj, iar la 15 decem-
brie 1599, Mihai Viteazul i-a întărit lui Paul Keresztessi „slujitor al 
curţii noastre” (familiaris aulae nostris”) stăpânirea asupra moşiilor 
Homoşdia şi Româneşti, în pertinenţele târgului Margina, în comi-
tatul Timiş, ca răsplată pentru „credinţa şi slujbele credincioase... pe 
care acesta le-a făcut şi adus cu credinţă principilor Transilvaniei, 
predecesorilor noştri şi pe care ni le va face şi la va aduce în viitor 
nouă...”.

Vatra satului iniţial nu se afla pe actualul amplasament, ci în 
vecinătatea Mănăstirii ,,Izvorul Miron”, în locul pe care oamenii îl 
mai numesc şi astăzi ,,la sat”. Încet-încet, satul începe strămutarea 
înspre localitatea vecină Goizeşti, localitate care exista iniţial în 
partea sudică a actualului sat.

De-a lungul anilor, satul a fost consemnat în diferite forme: 
1464, 1514-1516 Romanești, 1554-1579 Romanest, 1596 Rumunest, 
Romaniest, 1617 pred. Rumuniesthi, 1717 Rumunesche, 1828, 
1851,1913 Rumunyest.

În anul 1554 Româneştiul avea 30 de case impozabile, în 1569, 

25 case, în 1579, 23 case și în 1717, 6 case, iar în 
1776, 69 case. În anul 1869 avea 128 de case și 670 
locuitori, din care 657 români, în 1880 avea 139 case 
și 663 locuitori, din care 645 români; în 1900 avea 
141 case și 677 locuitori, din care 660 români; în 
1910 avea 156 case și 709 locuitori, 681 români; în 
1930 avea 647 locuitori, din care 620 români; în 1992 
avea 656 locuitori, din care 653 români; în 2002 avea 581 locuitori, 
din care 579 români; în 2011 avea 541 locuitori, din care 495 români.

Din punct de vedere administrativ, în secolul al XVI făcea parte 
din districtul Icuș (Margina), la sfârșitul secolului al XVII-lea din 
districtul Făgetului, după instaurarea stăpânirii habsburgice în Banat 

aparținea districtului Lugoj și cercului administra-
tiv Făget, în 1781 făcea parte din comitatul Caraș, 
plasa Căpâlnaș, iar după 1881 din comitatul 
Caraș-Severin, plasa Făget. De la 1919 face parte 
din județul Caraș-Severin, plasa Făget, secreta- 
riatul cercual Tomești, iar după 1925 din judeţul 
Severin, plasa Margina (1926-1929), apoi plasa 
Făget (1929-1939), din nou plasa Margina (1939-
1950). Din anul 1950 devine sat component al 
comunei Tomești din raionul Lugoj și a raionu-
lui Făget după înființarea sa în 1952, iar din anul 
1968 este sat al comunei Tomești, județul Timiș.

Biserica de lemn monument istoric a fost 
construită în sec. al XVIII-lea, iar biserica actuală în perioada 
1956-1969. După anul 1774 copiii din Românești învățau la școala 
confesională din Curtea, iar la începutul sec. al XVIII-lea la școala 
din localitate.

Peștera Românești este cea mai mare și mai cunoscută din Mun-
ții Poiana Ruscă, dintre peșterile existente în bazinul superior al râu-
lui Bega. Ea este situată la sud-est de satul Românești din județul 
Timiș, în versantul stâng al Văii Fărășești. Primele cercetări efec-
tuate în Peștera Românești au fost de natură geologică și faunistică, 
realizate de T. Orthmayr în anul 1872. Săpăturile arheologice ulte-
rioare au scos la iveală oase de urs de cavernă și obiecte provenind 
de la o așezare neolitică. Din locuirea neolitică, în afară de ceramica 
aparținând culturilor de Tisa și Coțofeni, s-a descoperit și o groapă 
ce a servit ca depozit de cereale, precum și o vatră acum reconstituită 
și expusă la Muzeul Banatului din Timișoara, unde se păstrează și 
resturile de urs de cavernă. Primul concert din Peștera Românești a  
avut loc în 11 octombrie 1984, cu prilejul celui de-al 12-lea Concurs Re-
publican de Speologie Sportivă. Succesul de care s-a bucurat acest prim  
concert a făcut ca evenimentul să se repete an de an, în octombrie.

Protejarea pădurilor este și responsabilitatea noastră

Conform unor estimări realizate de experți în mediu și silvicultură, 
România pierde anual aproximativ 200.000 de hectare de pădure din 

cauza defrișărilor ilegale, necontrolate sau neautori-
zate. Aceste pierderi au un impact negativ asupra 
biodiversității, a calității aerului, a solului și a resurselor 
de apă, precum și asupra zonei rurale care depinde de 
păduri pentru sustenabilitate.

În plus, defrișările contribuie la schimbările cli-
matice, deoarece pădurile sunt acumulatori de dioxid 
de carbon. Prin urmare, defrișările excesive cauzează 

emisii masive de carbon în atmosferă, contribuind la încălzirea globală.
În concluzie, pierderea pădurilor din România în urma defrișărilor are 

consecințe grave asupra mediului și economiei țării și necesită o abordare urgentă 
și eficientă din partea autorităților și a societății civile.

Domnul Mihai Strujeac din orașul Făget ne 
întreabă care este țara cea mai sigură pentru a 

putea trăi? Domnule Strujeac, potrivit Global Peace In-
dex 2021, Islanda este considerată cea mai sigură țară din 
lume pentru a trăi, având 
un nivel scăzut de violență, 
crime și tensiuni sociale. 
Alte țări considerate prin-
tre cele mai sigure pentru a 
trăi includ Noua Zeelandă, 
Danemarca, Portugalia și 
Singapore.

Poșta redacției    
Cititorii ne întreabă, noi răspundem
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JIMBOLIA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină realizată de Silviu LAZĂR

Locuitorii orașului Jimbolia se vor bucura de modernizarea străzilor 
și reabilitarea aleilor din centrul orașului

Pompierii din Jimbolia au marcat 
ziua Sfântului Florian, ocrotitorul 

lor, într-un mod tradițional și memorabil. La 
data de 4 mai, membrii S.V.S.U. Jimbolia au 
adus un omagiu special Sfântului Florian, 
ocrotitorul lor spiritual, prin 
ceremonia binecunoscută a 
ridicării și împodobirii unui 
pom.

Evenimentul a debutat la 
Biserica Catolică din Jimbo-
lia, unde pomul a fost sfințit 
într-o ceremonie solemnă, 
desfășurată de către preotul 
paroh.

Rubrica școlii
Elevi cu care ne mândrim

În perioada 26-30 aprilie, s-a desfășurat Olimpiada Națională de Geografie la 
Constanța, la care au participat 345 de concurenți 

din întreaga țară. Printre aceștia s-a numărat și un tânăr 
talentat din Jimbolia, Sebastian Ferescu, elev în clasa a 
XII-a al Liceului Tehnologic din Jimbolia, care a reușit să 
se evidențieze în mod impresionant.

Sebastian a demonstrat un nivel excepțional de 
cunoștințe și competențe geografice, obținând punctajul 
maxim de 100 de puncte la această competiție de pres-
tigiu. Performanța sa remarcabilă l-a plasat în fruntea cla-
samentului și i-a adus recunoașterea meritată în domeniul 
geografiei.

Prin dedicare, pasiune și efort susținut de către profesorii Răzvan Rusu și Călin 
Sântion tânărul din orașul nostru a reușit să se remarce într-un concurs competitiv 
și să demonstreze că munca asiduă și determinarea pot duce la rezultate remarca-
bile. Această performanță deosebită nu doar reflectă talentul și abilitățile sale, ci și 
determinarea și angajamentul său față de studiu.

Felicitări lui Sebastian Ferescu pentru realizarea sa excepțională la Olimpiada 
Națională de Geografie și pentru reprezentarea exemplară a localității sale! Această 
performanță este cu siguranță un motiv de mândrie pentru comunitatea din Jimbolia 
și o inspirație pentru tinerii pasionați de geografie din întreaga țară.

Susținem proiectele educaționale 
din Jimbolia!

În cadrul primei ediții a Târgului de Paște orga-
nizat de Grădinița cu Program Prelungit Jimbo-

lia, primarul orașului Jimbolia a participat la un flash-
mob în care aproximativ 260 de copii au sărbătorit 

Ziua Internațională 
a Dansului prin mu-
zică și mișcare. 

Acest eveni-
ment a avut ca scop 
susținerea activității 
didactice realizate 
de grădinițe pe par-
cursul anului prin 
intermediul unei ex-
poziții de lucrări cu 
tematica de Paște. 

Cu prilejul aces- 
tui eveniment, Pri-

măria orașului Jimbolia împreună cu Consiliul Local 
și Casa de Cultură au achiziționat 270 de tricouri pen-
tru copii și personalul didactic. 

La sfârșitul lunii aprilie a fost semnat contractul de execuție 
a lucrărilor pentru proiectul de modernizare a străzilor din 

orașul Jimbolia. 
„Acest contract, cu o valoare de aproximativ 20 milioane de 

lei, va include lucrări de 
reabilitare a străzilor pe 
o lungime de 15 km din 
cartierele Locul Târgului, 
Rapova, Abator și Futok.

În data 7 mai 2024 
vom emite ordinul de înce-
pere a lucrărilor.

Mulțumesc pentru înțe- 
legerea și sprijinul dum-
neavoastră pe durata aces-
tor lucrări necesare pentru a avea un oraș modern și mai sigur“, a 
spus primarul Jimboliei, domnul Darius Adrian Postelnicu.

Tot în luna aprilie s-a demarat proiectul în ceea ce privește re-
abilitarea aleilor din centrul orașului Jimbolia.

„Am vești foarte bune pentru comunitatea noastră! Am demarat 
un proiect ce vizează reabilitarea aleilor pietonale din centrul orașului, 

transformându-le în spa-
ții mai sigure, mai ac-
cesibile și mai plăcute 
pentru toți. Acest proiect 
cuprinde: • Moderniza-
rea aleilor pentru a asi- 
gura o deplasare ușoară și 
sigură; • Înfrumusețarea 
spațiilor verzi și planta-
rea unor pomi ornamen-
tali; • Crearea unor zone 

prietenoase pentru bicicliști și pietoni, promovându-se, astfel, un stil 
de viață activ și sustenabil“, a declarat edilul orașului.

Ziua Sfântului Florian
Ziua Sfântului Florian este un prilej 

de recunoaștere a sacrificiilor și curajului 
de care dau dovadă pompierii în misiunile 
lor de salvare și intervenție în situații de 
urgență. În fiecare an, această sărbătoare este 

întâmpinată cu respect și tradiție în rândul 
pompierilor din Jimbolia. 

Astfel, prin ceremonia ridicării și 
împodobirii pomului, pompierii din Jimbo-
lia au subliniat nu doar devotamentul lor 

față de profesia lor, ci 
și legătura profundă a 
acestora cu comuni-
tatea și tradițiile locale, 
aducând astfel un oma-
giu adânc Sfântului 
Florian și tuturor celor 
care își dedică viața 
protejării și salvării  
altora.
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† IOAN

VERMES
,

Poșta redacției    
Elevii ne întreabă, noi răspundem

Pagină coordonată de prof. Rodica DOBRA

Rubrica bisericii                                               Religiozitatea vermeșenilor

Religiozitatea vermeșenilor, materializată prin construirea 
de biserici, a fost și este foarte puternică. Chiar pe vremea 

când locuitorii de pe spațiul actual al comunei Vermeș lo-
cuiau în codru exista o biserică din lemn, poate mai veche 
decât cea din satul Ersig, care a fost atestată documentar 
în anul 1453 și care există și azi. Prima biserică construită 
pe actuala vatră a comunei se presupune că a fost ridicată 
înainte de anul 1779, dovezi în acest sens fiind arhiva care 
oferă nume de preoți din acest an: Marti Angolovici, Con-
stantin Stancovici și Stefan Popovici.

În prima jumătate a secolului al XVIII-lea în locul bi-
sericii de lemn din comuna Vermeș s-a înălțat o biserică 
din caramidă, iar ulterior, între 1893-1894, în locul bisericii de 
cărămidă s-a construit actuala biserică ortodoxă.

Din albumul comunei

Ansamblul Folcloric „Vermeșana“ - întotdeauna pregătit 
pentru scenă!

Elevul Mihai Cosma din Vermes ne întreabă care este 
explicația expresiei „Acarul Păun“.

Dragă Mihai, „Acarul Păun” este o expresie care înseamnă 
ţap ispăşitor. Expresia provine de la un personaj real, Ion Păun, 
care era acar (muncitor feroviar) şi 
care a fost găsit vinovat de ciocni-
rea a două trenuri, accident feroviar 
produs pe 4 iulie 1923 într-o gară 
din judeţul Buzău. În urma acestui 
accident au murit 66 de persoane, 
iar alte 105 au fost rănite. 

Din primele cercetări personalul din stația Vintileanca a fost 
identificat ca vinovat. La momentul accidentului, șeful gării se 
afla chiar în tren, nefiind la lucru. Din acest motiv, responsabi- 
litatea sa a fost trecută cu vederea, pentru că și el a devenit victimă 
a evenimentului, fiind grav rănit. Astfel, singura persoană care a 
fost trasă la răspundere a fost acarul Ion Păun, celălalt angajat al 
stației, care trebuia să schimbe macazul; el a fost condamnat la 
închisoare. Ancheta care a urmat, a stabilit că numeroşi pasageri 
au murit deoarece călătoreau pe acoperişuri. Povestea lui Ion 
Păun a dat a naştere expresiei „acarul Păun” sau ţapul ispăşitor 
ori vinovatul de serviciu, folosită atunci când doar o singură 
persoană este găsită vinovată şi trasă la răspundere pentru a as-
cunde adevăratele fapte şi vinovaţii.

În anul 1853, la inițiativa preotului Petru Mamut, este înființată 
în Vermeș comunitatea greco-catolică la care aderă mare parte dintre 

săteni. Din 1868, Vermeșul devine sediul unui protopopiat 
greco-catolic, având în subordine 6 parohii: Izgar, Fârliug, 
Scăius, Visag, Zgibești și Zorlențu Mare.

Între 1871-1872 s-a construit la Vermes biserica paro-
hiei unite.

În anul 1914 este desființat protopopiatul greco-catolic,  
rămânând doar parohia unită greco-catolică Vermeș.

În Vermeș există la ora actuală și o comunitate baptistă 
ce dispune de o casă de rugăciune și o organizație destul 
de solidă.

De-a lungul timpului, în Vermeș, au existat și școli confesionale,  
atât pe lângă biserica ortodoxă, cât și pe lângă cea greco-catolică.

Abia prin străini m-am pomenit
C-am apucat pră altă cale,
Acu-i târdzău, dar tăt mi jale,
Că ş-asta-i dor năîmplinit.

Să port clăbăţu pră urieche,
Doream să fi u paore-n sat,
Să cânt irmosu-n strana vieche...
Păcat că voi nu m-aţ lăsat!

Viedz, maică, astădz şie flăcău
Aveai dă sciump la bătrâneaţă!
Ţ-aş strânje satu la povieţă –
Doar popa m-ar ţânea dă rău.

Târdzâu...
Cassian R. MuNTEANu

Că şcii, vr-odată pră-nsărat
M-aş nimeri la sădzătoare
Ş-aş pişcura vr-o torcătoare,
Dar las că asta nu-i păcat!

Purtare-aş jocu-n sărbători,
Apoi pră ruga ţ-aş aduşie
O noră mândră ca o cruşie,
Să bajie boală în fişiori.

Aşa-aş trăi baş ca un sfânt,
S-ajung chinez şî om dă frunşie,
Când mor, tăt natu să arunşie
În groapă-o mână dă pământ.

Tărdzău, târdzău m-am dăşceptat
C-am rătăşit pră altă cale
Şî-m plânjiă inima dă jale
C-atâta m-am înstrăinat.

Poezie în grai

Rubrica școlii din Vermeș
„Viitor de aur țara noastră are și prevăz prin secoli a 

ei înălțare!”

Am ales acest titlu în versuri pentru articolul pe care îl vom par-
curge împreună, pentru că așa am simțit și cred că se potrivește 

foarte bine subiectului pe care astăzi îl voi aborda. Este un vers desprins 
din poezia marelui poet, prozator și om politic Dimitrie Bolintineanu, un 
vers plin de încărcătură emoțională și cu rezonanță pentru sufletul neamu-
lui românesc, încă din cele mai vechi timpuri. E important să ne cunoaștem 
istoria pentru a ne conștientiza valoarea! Ce frumos a prevăzut poetul pro-
gresul pe care România îl va face, ce anticipație și inspirație a putut să 
aibă! De fapt a fost vizionar la fel ca mulți alți poeți ai neamului românesc. 
Dar de la trecutul glorios al înaintașilor noștri pășim într-un prezent incert 
și privim către un viitor despre care putem spune că este plin de provocări 
și oportunități. Cu o creștere economică solidă și o populație tânără și 
educată, țara are potențialul de a deveni un jucător important în Europa 
și pe plan mondial. Cu toate acestea, există încă numeroase probleme de 
rezolvat, cum ar fi corupția, infrastructura precară și instabilitatea politică. 
Pentru a-și atinge potențialul, România trebuie să investească în educație, 
cercetare și dezvoltare, infrastructură, și să combată corupția și birocrația 
excesivă. De asemenea, țara trebuie să facă față provocărilor globale, cum 
ar fi schimbările climatice, migrația și securitatea cibernetică.

Cu un leadership puternic și implicarea cetățenilor, România poate 
construi un viitor prosper și stabil pentru toți locuitorii săi. Este important 
ca toți românii să își asume responsabilitatea pentru viitorul țării și să lu-
creze împreună pentru a crea o societate mai echitabilă și prosperă.
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COSTEIU,

Pagină realizată de prof. Ana-Maria TAPANOV

Administrația comunală este una dintre cele mai importante instituții locale

Trec deseori prin frumoasa comună Coșteiu și felul armonios 
în care se dezvoltă această comună îmi reamintește că 

administrația comunală este una dintre cele mai importante instituții 
locale, responsabilă fiind cu gestionarea și administrarea în bune 
condiții a resurselor publice ale unei comunități. O administrație de 
comună eficientă este crucială pentru asigurarea unei 
guvernări locale transparente, responsabile și eficiente.

Un exemplu bun de administrație de comună este 
cel al Coșteiului, comună care a reușit să își dezvolte in-
frastructura, să ofere servicii publice de calitate și să pro-
moveze dezvoltarea economică și socială a comunității.

Acest lucru fiind posibil și pentru că primăria 
de aici a adoptat o abordare strategică în gestion-
area resurselor publice, având un plan de dezvoltare urbanistică 
bine definit și implementând proiecte de infrastructură care 
să îmbunătățească calitatea vieții locuitorilor. De aseme-
nea, administrația a fost transparentă în deciziile pe care le-a 
luat, implicând comunitatea în procesul decizional și asigurân- 

Sport
Minunea blondă

Câți își mai amintesc azi de marele golgheter român care a 
apărat și poarta Ungariei și care moare la 52 de ani, ucis 

de vicii și singurătate?
E vorba despre Iuliu (Gyula) Baratky, cunoscut și ca Gyuszi 

Baratky, maghiară Barátky Gyula, care a fost un fotbalist român 
de etnie maghiară. Postul său preferat a fost cel de mijlocaș 
dreapta. A fost supranumit „minunea blondă”.

Născut la Oradea, Baratky a început să joace fotbal în echi-
pa cartierului muncitoresc din oraș, la vârsta de 8 ani. În 1922 
trece la Gruparea Muncitorească „Stăruinţa“ Oradea, la 14 ani era selecţionat în 
echipa de juniori din Oradea, iar la 16 ani şi-a făcut debutul în formaţia de seniori la 
„Stăruinţa“, ca centru înaintaş.

În 1928 se transferă la C. A. Oradea de unde, în 1930, pleacă la Hungaria Buda-
pesta, echipă în care activează până în octombrie 1933, când revine în ţară și joacă 
la Rapid. Jucător dotat cu toate calităţile pentru a fi un fotbalist complet, „minunea 
blondă“, cum a fost denumit, a evoluat pe toate posturile unei echipe, chiar şi acela 
de „portar la nevoie“, cum a fost cazul în 1933, când a apărat poarta naţionalei Un-
gariei în meciul cu Spania, după accidentarea portarului titular.

Tehnician de mare clasă, a rămas în memoria contemporanilor săi prin măiestria 
executării loviturilor libere de la 16-25 m, transformate în cea mai mare parte cu o 
uimitoare precizie în goluri de o rară frumuseţe.

După al doilea război, s-a însurat cu o dansatoare de cabaret, care mai „dădea şi 
pe la vecini”, când fotbalistul era cu echipa, prin deplasări, își amintea prietenul său  
Ion Costea. „Stăteam la restaurant, la un şpriţ. Fuma câte 40 - 50 de papiroase pe zi, 
duhnea teribil. Îl simţeam însă că suferă după o iubire pierdută undeva, într-o mahala  
din Oradea. Eu plecam în miez de noapte, iar el rămânea cu paharul în mână, privind 
în gol. Cred că nici nu observa când dispăream”, explica acelaşi Ion Costea. A alu-
necat apoi în anonimat. La 52 de ani, s-a stins din viaţă singur, pe patul unui spital.  

Atenție șoferi!
Țara accidentului la minut

În România are loc un accident rutier la fiecare 
80 de secunde, astfel că putem vorbi ușor de… 

țara accidentului la minut. 
Un specialist în asigurări 
auto a spus că în România 
se produc anual aproape o 
jumătate de milion de ac-
cidente rutiere. Grosul lor 
sunt accidentele ușoare, 
care se încheie amiabil. 
Anul trecut, cea mai mare despăgubire plătită de o 
companie de asigurări a fost de 8,8 milioane de lei 
pentru un accident care a avut loc în afara țării.

România pierde într-un an mai mulți oameni pe 
șosele decât a pierdut în cutremurul din 1977, adică în 
jur de 1.500. Datele arată că șapte din 100 de autove-
hicule provoacă un accident. În Bulgaria, țară vecină 
cu noi, frecvența este de patru la 100.

Datele poliției arată că patru din zece accidente 
sunt provocate de tineri cu vârste între 18 și 24 de ani.

Poșta redacției    
Cititorii ne întreabă, noi răspundem

Domnul Florin Adamescu din comuna Coșteiu ne întreabă „ce pensie 
primește un român după 35 de ani de muncă?”

Domnule Adamescu, din nefericire, România se confruntă cu o mare problemă: 
după ce au cotizat timp de 35 de ani, românii își mai primesc pensie aproximativ 12 

ani, după ce se retrag din activitate.
Acest lucru înseamnă că mulți dintre ei nu apucă să 

primească înapoi, sub formă de pensie, toți banii cu care au 
cotizat în decursul vieții lor active. (21,25% din salariu).

Calculând pe baza unui salariu minim de 3.000 lei, un 
român ar primi o pensie de aproximativ 1.260 lei, după 35 
de ani de muncă, fără a fi suficientă pentru a-și permite multe 
lucruri și pentru avea un trai decent.

Mulțumim Primăriei comunei Coșteiu!

Atenția pe care Primăria comunei Coșteiu o 
acordă tuturor copiilor din comună a deter-

minat cadrele didactice de la Grădinița P.N.Coșteiu 
precum și pe cele de la Grădinița P.N. Păru să 
însoțească această imagine cu mesajul din titlu.

du-se că toți cetățenii sunt informați cu privire la cheltuirea fondu-
rilor publice. Totodată, primăria comunei Coșteiu, conducerea ei, a 
fost de asemenea responsabilă în gestionarea resurselor financiare, 
utilizându-le în mod eficient pentru a asigura bunăstarea și pros- 
peritatea comunității. De exemplu, administrația a investit în proiec- 

te de dezvoltare economică, atrăgând investitori și cre-
ând noi locuri de muncă pentru locuitorii locali. În plus, 
administrația a promovat participarea activă a cetățenilor 
în viața comunității, organizând consultări publice, dez-
bateri și evenimente culturale pentru a încuraja impli-
carea civică și colaborarea între locuitori.

Prin urmare, administrația comună exemplificată 
mai sus reprezintă un model de bune practici în gestiona-

rea resurselor publice și promovarea dezvoltării sustenabile a unei 
comunități locale. Iată de ce este important ca toate administrațiile 
comunale să își îndrepte eforturile către o guvernare transparentă, 
responsabilă și eficientă, în beneficiul tuturor locuitorilor, așa cum 
se întâmplă la Coșteiu.
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Pornesc lucrările de canalizare în comuna Victor Vlad Delamarina

Loc de joacă pentru copiii din Visag

Primăria comunei Victor Vlad Delamarina va în-
cepe, în curând, lucrările la un nou loc de joacă 

pentru copii. De data aceasta, locul de joacă va fi con-
struit în localitatea Visag, aceasta după ce unul similar a 

fost construit recent 
la Victor Vlad Dela-
marina.

Mai trebuie spus 
că locul de joacă de 
la Victor Vlad Dela-
marina este extrem 
de apreciat de copii, 
mai ales că ei se pot 
juca aici în deplină 
siguranță, întregul 
parc fiind împrejmuit 
cu gard. Așadar, un 

loc de joacă similar va avea și localitatea Visag, pentru ca 
cei mici să se poată juca în cele mai bune și sigure condiții 
posibile.

Lucrări edilitare în comuna Victor Vlad Delamarina

Primăria comunei Victor Vlad Delamarina a demarat, recent, o serie de 
lucrări de infrastructură, mai ales că vremea de afară a permis acest 

lucru. Pentru că au fost zile și cu 30 de grade Celsius, a fost momentul ca 
administrația locală să plombeze Drumul Co-
munal 134 Victor Vlad Delamarina - Honorici 
- Pădureni.

După aceste lucrări, șoferii vor circula în 
siguranță pe acest drum și nu vor mai fi nevoiți 
să ocolească gropile apărute în asfalt peste iarnă 
sau denivelările.

De asemenea, Primăria comunei Victor 
Vlad Delamarina a intervenit pentru pietruirea 
de străzi în localitate, acolo unde a fost necesar 
acest lucru. Tot pentru siguranța traficului ru-
tier și pentru locuitori au fost făcute și aceste 
lucrări.

Transparență  administrativă
u Hotărârea nr. 18 din 26.04.2024 privind apro-

barea acordării unei sume de bani, cu titlu de sprijin fi-
nanciar, Bisericii Creştine după Evanghelie din Petroasa 
Mare; u Hotărârea nr. 19 din 26.04.2024 privind apro-
barea acordării unei sume de bani, cu titlu de sprijin finan-
ciar, Bisericii Ortodoxe din Visag; u Hotărârea nr. 20 
din 26.04.2024 privind aprobarea acordării unei sume de 
bani, cu titlu de sprijin financiar, Bisericii Române Unită 
cu Roma Greco - Catolică din Visag; u Hotărârea nr. 21 
din 26.04.2024 privind aprobarea acordării unei sume de 
bani, cu titlu de sprijin financiar, Bisericii Ortodoxe din 
Herendeşti; u Hotărârea nr. 22 din 26.04.2024 privind 
aprobarea acordării unei sume de bani, cu titlu de sprijin 
financiar, Bisericii Ortodoxe din Honorici; u Hotărârea 
nr. 23 din 26.04.2024 privind aprobarea proiectelor 
tehnice pentru obiectivele de investiții „Construire capelă 
funerară şi branşamente utilităţi ” în localitatea Victor Vlad 
Delamarina, „Construire capelă funerară şi branşamente 
utilităţi” în localitatea Petroasa Mare şi „Schimbare 
destinaţie din casă de locuit P. în capelă funerară” în lo-
calitatea Herendeşti, comuna Victor Vlad Delamarina, 
judeţul Timiş; u Hotărârea nr. 24 din 26.04.2024 pri-
vind alegerea președintelui de ședință dintre membrii 
Consiliului Local al comunei Victor Vlad Delamarina pen-
tru perioada mai, iunie, iulie, 2024. Pagină coordonată de prof. Maria RÎMPU

tru că orice lucrare de anvergură presupune și deranj, 
însă sunteți rugați să fiți înțelegători că investiția va fi 
făcută în interesul nostru, al tuturor.

De asemenea, sunteți rugați să sprijiniți echipele 
care vor lucra la introducerea canalizării și să nu 
parcați mașini sau utilaje agricole pe domeniul public, 
acolo unde se lucrează.

Vă mulțumim anticipat pentru sprijinul acordat 
și, de asemenea, pentru înțelegere și vă asigurăm că 
întreaga lucrare va fi finalizată conform proiectului, 
iar la final totul va reveni la normal în fața locuințelor 
dumneavoastră.

Primăria comunei Victor Vlad Delamarina, prin 
primarul Ioan Cristian Cardaș, anunță că ime-

diat după sărbătorile de Paști vor începe lucrările la 
canalizare în satele Pădureni, Honorici și Visag.

Este vorba despre un proiect ce va fi realizat cu 
bani din bugetul național, prin Programul Național 
„Anghel Saligny”.

În total, 512 numere de casă din cele trei sate vor 
putea beneficia de acest proiect de introducere a rețelei 
de canalizare.

Bineințeles că, odată cu pornirea lucrărilor, va  
exista și un deranj în fața caselor dumneavoastră, pen-

Noapte de vară
Panait CERNA

...Lacul tremură în roate,
Formele treptat învie:
Phoebe tremură pe toate
Răsărirea ei târzie ...

Ce artist, ce geniu faur
Smulse clipei trecătoare
Luna, idolul de aur
Al perechilor în floare ?

Ca o sufletească mană
Zboară străluciri sub astre, –
Dar în van aștern sub pană
Visul nopților albastre –

De rămâi viața toată
Singură, urând iubirea,
N-ai să înțelegi vreodată
Cât e de frumoasă firea...

Dacă nu știați
un nou semn de circulație

În Europa, semnele de circulație sunt 
într-o continuă actualizare și adaptare 

la noile condiții de trafic și legislație. Aceasta 
este o evoluție firească, date fiind schimbările 
în rețeaua de drumuri și necesitatea asigurării 
siguranței și fluidității traficului.

Recent, în Franța, a fost introdus un nou indi-
cator rutier. Acest 
semn va fi insta-
lat pe autostrăzile 
din întreaga țară 
în viitorul apro-
piat. Acesta a fost 
deja observat în 
apropierea orașelor Lyon, Grenoble, Strasbourg, 
Rennes, Nantes și în zona Parisului. Acest nou 
semn indică benzile speciale destinate exclu-
siv taxiurilor, autobuzelor și altor mijloace de 
transport public, marcându-se cu un diamant. 
De asemenea, pot beneficia de aceste benzi și 
mașinile electrice sau vehiculele care transportă 
mai mult de două persoane. Acest semn rutier 
încurajează utilizarea în comun a vehiculelor,  
contribuind la reducerea emisiilor de CO2. 
Această practică este întâlnită și în Statele Unite 
și Canada, unde există semne rutiere pentru vehi-
cule ecologice și carpooling. În Germania, une- 
le municipalități permit mașinilor electrice să 
utilizeze benzile destinate autobuzelor.
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 Pagină realizată de Silviu LAZĂR

Parcul fotovoltaic al comunei Lenauheim a primit finanțare

S-au aprobat în Consiliul Local al comunei Lenauheim cele două 
hotărâri necesare începerii asfaltării drumului DC 22 Bulgăruș - Ui-

hei. Este vorba de HCL privind aprobarea indicatorilor tehnico-economici 
ai obiectivului de investiţii: 
„Modernizare străzi și drum co-
munal în comuna Lenauheim, 
județul Timiș” și HCL pri-
vind predarea către Compania 
Naţională de Investiţii „C.N.I.” 
S.A., a amplasamentelor și 
asigurarea condițiilor în ve-
derea executării obiectivului de 
investiţii „Modernizare străzi 
și drum comunal în comuna 
Lenauheim, județul Timiș”, 
ceea ce presupune începerea 
lucrărilor de asfaltare a DC 
22 Bulgăruș - Uihei. Urmează 
emiterea ordinului de începere 
a lucrărilor.

Sărbătoarea costumului tradițional

Sărbătoarea costumului tradițional, ediția a II-a, a avut loc 
sâmbără, 11 mai, la Bulgăruș, în zona spațiului de agrement.

De la ora 16:30 s-a pornit în alai, de la căminul cutural către 
centrul localității.

Au participat la paradă, dar și cu spectacole de dans, Ansam-
blul „Sveti Sava” de la Sânnicolau Mare, Ansamblul „Palućenka” al 
bulgarilor din Dudeștii Vechi, Ansamblul „Iorgovanul Comloșan“, 
Ansamblul „Plai Bănățean” Lenauheim, Ansamblul „Muguri noi 
și Mugurașii” Bulgăruș, Formația de dansuri „Etnic” a comu-
nei Lenauheim. Partea muzicală a sărbătorii a fost asigurată de 
Formația HIT Music și de soliștii Florin Pistrilă, Sorin Dugălie și 

Alina Trastău.
Copiii s-au bucurat de pictură pe față și 

figurine din baloane.
Acest proiect cultural a fost finanțat de 

Consiliul Județean Timiș prin programul Tim-
Cultura 2024 și din fonduri de la Consiliul Lo-
cal Lenauheim.

Toți iubitorii de fotbal și mișcare au fost așteptați la baza sportivă 
Grabaț la Turneul de fotbal 1 Mai, unde s-au bucurat de mișcare, 
distracție, socializare și ceaunuri cu bunătăți

Proiectul depus de administrația locală prevede producerea 
de energie electrică pentru a asigura consumul iluminatului 

public stradal și al instituțiilor publice (primărie, școli, 
grădinițe, cămine). 

Valoarea finanțării este de 2,2 milioane de lei + 
TVA.

Obiectivul principal al acestui parc fotovoltaic 
este producția majorată a energiei electrice din surse 
regenerabile, prin instalarea de noi capacități de  
producere a energiei din surse regenerabile de tip solar. 

Obiectivele specifice sunt: 

- realizarea unei capacități de producere a energiei electrice din 
sursă solară; 

- racordarea capacității de producere a energiei 
electrice la sistemul de distribuție a energiei electrice. 

Rezultatele așteptate sunt: un parc fotovoltaic cu 
o capacitate electrică instalată de 397,04 kW - produ-
cerea și consumul a 545,52 MWh/an energie electrică 
din surse regenerabile cu capacitatea nou realizată.

Finanțarea este câștigată prin „Programul - cheie 
1, Surse regenerabile de energie și stocarea energiei 
din Fondul pentru Modernizare”.

Lucrări de asfaltare a DC 22 Bulgăruș - uihei

Luna mai - luna bicicletei

Pedalarea de primăvară, ediția 2024 a avut loc la Bulgăruș 
- duminică, 12 mai 2024, în centru, la Spațiul de agrement 

Bulgăruș. Au avut loc concursuri de îndemânare pe bicicletă, cu 
premii, pe 4 categorii: sub 10 ani, 10-14 ani, 14-18 ani și peste 18 ani. 
Fiecare participant a primit câte un premiu de participare, iar premiul 
cel mare a fost o bicicletă. Copiii s-au putut bucura gratuit de pictură 

pe față și figurine din baloane. Au fost așteptați la distracție, mișcare, 
premii și voie bună toți bicicliștii, de la 3 la 93 de ani. 

La eveniment au participat și echipaje ale Poliției Române, care 
au explicat celor prezenți anumite aspecte legate de circulația pe 
drumurile publice, în special cu bicicleta. 

Evenimentul s-a adresat cetățenilor comunei Lenauheim 
(localitățile Bulgăruș, Grabaț și Lenauheim).

La solicitarea locuitorilor din Grabaț și Lenauheim se 
construiesc trei stații de autobuz, unde cei care așteaptă 

mijlocul de transport către muncă să se poată adăposti.
Una va fi amplasată la Grabaț, la ieșirea către Jimbolia, iar 

alte două le construim la Lenauheim, una aproape de ieșire către 
Grabaț, iar cealaltă la ieșirea către Iecea. 

„Acum se lucrează 
la turnarea plăcilor de 
beton, iar structura de 
metal a stațiilor este 
aproape finalizată. 

Vom continua să 
ascultăm sugestiile și 
doleanțele cetățenilor. 
Mulțumesc pe această 
cale celor care ne-au 
adus la cunoștință, pe 
transmisiune live pe Facebook sau în viu grai despre necesitatea 
acestor stații“, a spus primarul comunei Lenauheim, domnul Ilie 
Suciu.

Stații de autobuz în comuna Lenauheim
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TOPOLOVATU MARE
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
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 Pagină realizată de Laura Cristina MIRCEA

„Proiectele s-au axat pe dezvoltarea și modernizarea infrastructurii, investiții, 
dar și pe educație!“

Prof. Ovidiu DOȚA, Primar al comunei Topolovățu Mare

Dezvoltarea rurală din ultimii ani în comuna Topolovățu 
Mare și în satele aparținătoare a reprezentat o realitate 

bazată pe acțiuni concrete.
„Proiectele s-au axat pe dezvoltarea și modernizarea infrastruc-

turii, investiții, dar și pe educație.
Au fost depuse câteva și prin programul Anghel Saligny. Siste-

mul de canalizare reprezintă, alături de 
asfaltarea drumurilor, cele mai impor-
tante investiții pentru modernizarea satu-
lui românesc și trebuie să se situeze în 
capul listelor de priorități ale primarilor.

Am realizat un teren sintetic cu 
nocturnă la Școala din Topolovățu Mare, 
am construit o capelă la Topolovățu 

Mare, Școală și Grădiniță la Ictar-Budinț, un parc la Ictar-Budinț, 
asfaltare drum Iosifălău (4,1 KM),Topolovățu Mic, Ictar-Budinț, mo-
dernizare stații de pompare și stații de clorinare, camere de suprave-
ghere în toate localitățile, PUZ tineri căsătoriți, am cumpărat un sediu 
CEC, un buldoexcavator cu lamă de zăpadă și tocător (prin AFIR), 
asfaltare DC 77 Cralovăț, modernizare iluminat public Topolovățu 

Mare, asfaltare în localitățile Topolovățu 
Mare și Șuștra (prin AFIR), cadastra-
rea gratuită în toată comuna (intravilan,  
extravilan), Podeț Topolovățu Mare, 
sporirea capacității de combatere a pes-
tei porcine (AFIR)”, a conchis domnul 
Ovidiu Doța, edilul comunei Topolovățu 
Mare.

Rubrica bisericii
Isus ne dăruiește puterea Lui tainică pentru a-i birui pe 

vrăjmașii cei nevăzuți

Trebuie să ne înfierbântăm de focul pocăinței, 
al întoarcerii și al rugăciunii. Precum orbul, 

care cu multă dorire L-a implorat pe Hristos să-l vin-
dece; precum desfrânata care, plângând, I-a spălat 
picioarele cu părul ei; precum fiul risipitor și femeia 
care pierdea sânge... Domnul nu numai pentru aceia, 
„a închis cerurile și a coborât pe pământ”, ci pentru 
noi toți. Și nu vrea să ne chinuim veșnic în iad, ca robi 
ai păcatului, ci să-L urmăm în Cer, după ce mai întâi, 
prin nevoințe duhovnicești, împlinim poruncile Lui și 
ne curățim de patimi.

Trebuie să știm că sudoarea pe care o vărsăm pentru curățirea noastră 
și pentru virtute nu e în zadar. Hristos vede truda și lupta noastră și ne va 
încununa. În lupta aceasta, de altfel, nu ne lasă singuri. Ne dăruiește puterea 
Lui tainică pentru a-i birui pe vrăjmașii cei nevăzuți. Însă nu ne dă această 
putere dacă nu I-o cerem. Căci, dacă nu o cerem înseamnă că n-o vrem. Și 
cum să ne dea ceva pe care nu-l vrem? De aceea a zis: „Cereți și vi se va da”.

(Sfântul Simeon Noul Teolog, Miezul înțelepciunii Părinților, Editura 
Egumenița, Galați, p. 74)

Există mai multe posibilități...

Întrebat despre sfârșitul războiului dintre Rusia și 
Ucraina, generalul Dumitru Caragiorge ne-a spus: „Nu 

se poate prezice cu exactitate cum va fi încheiat războiul din-
tre Rusia și Ucraina, deoarece este un conflict complex și încă 
în desfășurare. Există mai multe posibilități prin care acest 
război ar putea lua sfârșit, cum ar fi un acord de pace negociat 
între părți, intervenția unei terțe părți sau o soluție militară 
sau diplomatică. Este important ca toate părțile implicate să 
caute soluții pașnice și să încerce să găsească un teren comun 
pentru a pune capăt violenței și suferinței oamenilor implicați 
în conflict.

Dar, a conchis domnia sa, este important să se recunoască 
faptul că rezolvarea con-
flictului dintre Rusia și 
Ucraina va necesita efor-
turi susținute și o abor-
dare multilaterală pentru a 
asigura o pace durabilă și 
o coexistență pașnică între 
cele două țări.

Lucrări în grădină în luna iunie 
Combaterea dăunătorilor

În iunie, trebuie pus mai mult accent pe protecția plantelor, mai 
ales dacă vremea este ploioasă. Este important de menționat, 

de exemplu, că molia pieliței fructelor va începe să-și depună ouăle 
în iunie. Plasarea unei capcane cu feromoni pe unul dintre pomi în 
acest moment poate reduce semnificativ numărul de ouă depuse și 

poate prinde chiar și larve.
Conform Agrointel.ro, în general, cea mai 

bună apărare este prevenția. Prin urmare, este 
indicat să aplicăm metode deja dovedite. Cu 
toate acestea, există câteva lucruri la care tre-
buie să fim atenți pentru a preveni proliferarea 

dăunătorilor: n alegeți soiuri rezistente; n păstrați grădina curată: 
evitați aglomerarea plantelor, îndepărtați frunzele căzute și tăiați 
părțile ofilite; n aceeași specie nu ar trebui, dacă este posibil, să fie 
plantată în același loc mai devreme de trei ani; n utilizați, pe cât po-
sibil, tratamente fără substanțe chimice; n plantați plante auxiliare, 
cu rol de protecție a culturilor; n aveți grijă la udat.

Muzeul Apicol din Șuștra

Aflat la 30 de kilometri de Timișoara, Muzeul Apicol din 
Șuștra prezintă evoluția producției de miere, începând din 

vremea dacilor, până la tehnicile moderne de extragere a mierii, de-
spre care se spune că era hrana preferată a zeilor din Olimp. 

După ce oamenii au conştientizat importanța produsului și au 
învățat să îngrijească stupul de albine, au învățat să le și transporte. 
Exponatele Muzeului Apicol din Șuștra redau o parte din ce înseamnă 
producerea și transportul mierii din cele mai vechi timpuri. 

Dacă vizitați Muzeului Apicol din Șuștra puteți vedea un ate-
lier folosit până în urmă cu 50 de ani 
în confecționarea celor necesare în 
apicultură. Sute de persoane au tre-
cut pragul acestui muzeu, iar locali-
tatea a devenit cunoscută în întreaga 
țară. 

Muzeul a fost pus la punct dintr-o 
 pasiune transmisă din generație în 

generație, în familia Bobescu. 
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  Pagină coordonată de Ciprian Octavian APOSTOL

Lucrări de asfaltare în comuna ususău

Biserici ale comunei Ususău
Biserica Ortodoxă Română din Parohia Dorgoș

Parohia Dorgoș este situată pe drumul ce duce de la Lipova spre Birchis. 
Este aşezată pe o vale între două dealuri, la răsărit (est) Dealul Buli-

gesti, iar la apus (vest) Dealul Cimitirului. 
Prima Biserică Ortodoxă a fost ridicată în 
anul 1772, fiind demolată apoi în 1812 şi 
ridicată alta nouă. În anul 1910 biserica este 
mistuita de foc. În anul 1911 se ridică o altă 
biserică care dăinuieste şi în ziua de azi.

Hramul Bisericii este la 14 octombrie, de 
Sfânta Paraschiva, și este slujită în prezent de 
preot Ungur Daniel.

 Biserica Ortodoxă Română din Parohia Pătârş

Localitatea Pătârş se învecinează 
la est cu satul Zăbalț, la vest cu 

Varniţă, la sud cu Lalașint şi la nord cu Dor-
gos.

Vechea Biserica Ortodoxă s-a ridicat 
în a doua jumătate a secolului XVIII, mai 
târziu fiind demolată. În 1925 se ridică o altă 
biserică. Biserica din lemn care există acum 
în satul Pătârș a fost ridicată în anul 1995.

Hramul Bisericii Ortodoxe din Pătârș 
este la data de 8 septembrie.

Transparență administrativă
u Hotărârea nr. 28 din 30.04.2024 privind aprobarea procesului verbal de la ședința 

ordinară a Consiliului Local al comunei Ususău din data de 29 martie 2024; u Hotărârea 
nr. 29 din 30.04.2024 privind aprobarea ordinei de zi a sedinței ordinară lunară a Consili-
ului Local al comunei Ususău din data de 30 aprilie 2024; u Proiect de otărâre nr. 30 din 
30.04.2024 privind aprobarea rectificării bugetului Consiliului Local al comunei Ususău 
pe anul 2024; u Proiect de hotărâre nr. 31 din 30.04.2024 privind aprobarea modificării 
tarifului pentru activitatea de colectare separată şi transportul separat al deşeurilor menajere 
şi al deşeurilor similare provenind din activităţi comerciale din industrie şi instituţii, in-
clusiv fracţii colectate separate din județul Arad Zona 5; u Proiect de hotărâre nr. 32 
din 30.04.2024 privind stabilirea prețului de referinta și de pornire a licitației pentru masa 
lemnoasă pe picior valorificată în anul 2024 din Partida 1316 Principal – 762.93 MC și 
Partida 1315 Principal – 252.73 MC; u Proiect de hotărâre nr. 33 privind aprobarea in-
dicatorilor tehnico-economici actualizați și a devizului general actualizat pentru obiectivul 
de investiții „Alimentare cu apă în Ususău, Dorgoș și Zăbalț, județul Arad”, aprobat pentru  
finanțare prin Programul național de investiții „Anghel Saligny”, precum și a sumei repre-
zentând categoriile de cheltuieli finanțate de la bugetul local pentru realizarea obiectivului.

Administrația comunei Ususău a depus un 
proiect pentru modernizarea străzilor în lo-

calitatea Bruznic, pe Anghel Saligny.
De asemenea, este în desfășurare un proiect 

care presupune îmbunătățirea rețelei de drumuri de  
interes local în comună, care cuprinde străzi din Pătârș,  
Zăbalț și un rest de străzi în localitatea Dorgoș.

În cel mai scurt timp, vor fi contractate lucrările 
rămase neefectuate în urma intrării în insolvență a 
firmei care trebuia să realizeze asfaltarea străzilor 
din satul Dorgoș. Este vorba despre patru străzi, cu 
șanțurile betonate aferente.

Top 10 romane istorice care merită citite

Un top al celor mai citite și mai bune cărți istorice 
poate fi consultat de orice cititor interesat de acest 

gen literar:
l În jurul Marii Uniri de la 

1918, de Lucian Boia; l Stalin. 
Curtea Țarului roșu, de Simon Se-
bag Montefiore; l Era extremelor, 
de Eric Hobsbawm; l Turnul din 
Basel. Istoria obscură a băncii se-
crete care conduce lumea, de Adam 
LeBor; l Napoleon, de E.V. Tarle; 
l Pompeii. Viața unui oraș roman, 

de Mary Beard; l Castelul Bran, de Diana Mandache; 
l Maria. Portretul unei regine, de Principele Radu al 
României; l Războiul care a pus capăt păcii, de Margaret 
MacMillan; l Istoria lumii, de Andrew Marr.

În concluzie, cititul este foarte important în viața 
fiecărui om, pentru că reușește cu succes să-i aducă 
satisfacții nebănuite, reduce stresul și depresia, dezvoltă 
creierul și îmbunătățește memoria, extinde nivelul de crea-
tivitate, perfecționează comunicarea, vocabularul și scrisul 
și ajută la concentrare. Este un hobby avantajos, pentru că 
elimină plictiseala și monotonia, dezvoltă capacitatea de 
a socializa și altele. Alege una dintre cărțile prezentate în 
topurile de mai sus, indiferent că este vorba despre dez-
voltare personală, psihologie, istorie sau alt gen literar și 
relaxează-te învățând lucruri noi

„Astăzi am semnat contractul de execuție a 
lucrărilor pentru asfaltarea străzilor din localitatea 
Dorgoș, construirea șanțurilor betonate și a celor-
lalte lucrări rămase de executat din cadrul proiectu-
lui: «Îmbunătățirea rețelei de drumuri de interes lo-
cal în comuna Ususău: Rest de executat», precum 
și construirea unui pod din beton peste Valea Mare 
în localitatea Zăbalț pentru accesul la terenurile  
agricole. 

În cel mai scurt timp vor începe lucrările de 
construcție cu firma câștigătoare a licitației“, a spus 
primarul comunei, domnul Florin Țole.
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BIRCHIS
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
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La Birchiș, o echipă de profesioniști dedicați!

Dacă veți trece în acest an prin comuna Birchiș atunci 
înseamnă că vă aflați în una din cele mai frumoase localități 

din județul Arad. Comună în care primăria are un rol extrem de 
important în dezvoltarea și bunul mers al vieții 
comunității locale. De altfel, Primăria comunei 
Birchiș este condusă de o echipă de profesioniști 
dedicați, care lucrează în mod constant pentru a 
asigura cetățenilor o viață mai bună. O echipă 
eficientă, un colectiv preocupat în primul rând de 
nevoile și problemele locuitorilor săi.

Este bine să știți că una dintre prioritățile 
Primăriei comunei Birchiș este dezvoltarea in-
frastructurii locale, dovadă că în ultimii ani s-au făcut numeroase 
investiții în modernizarea drumurilor, a iluminatului public, ori a 
rețelelor de apă, astfel încât locuitorii să beneficieze de servicii și 
facilități de calitate.

Un alt aspect important asupra căruia Primăria comunei Birchiș 
pune accent este educația și cultura. S-au dezvoltat programe și 
proiecte menite să sprijine tinerii și să promoveze valorile culturale 

locale. De asemenea, s-au înființat biblioteci și 
centre culturale, care contribuie la dezvoltarea 
intelectuală a comunității.

Primăria comunei Birchiș acordă o atenție 
deosebită și protecției mediului înconjurător. S-au 
implementat programe de salubrizare, reciclare 
și protejare a zonelor verzi, pentru a asigura un 
mediu sănătos și curat pentru locuitorii comunei.

În concluzie, Primăria comunei Birchiș este 
un partener de încredere pentru locuitorii săi, asigurându-le servicii 
de calitate și un mediu propice pentru o viață prosperă. Prin impli-
carea activă și devotamentul echipei de conducere, comuna Birchiș 
se bucură de o creștere constantă și de un viitor promițător.

  Cititorii ne întreabă, noi răspundem

Domnișoara Mirela Barbu din comuna Birchiș ne 
întreabă despre un aliment mai special, respectiv 

prosciutto. Dragă Mirela, prosciutto este unul dintre alimen-
tele italiene cele mai cunoscute din lume. Istoria acestei deli-
catese se întinde până în epoca preromană. În nordul Italiei, 
în San Daniele, poporul celtic a fost cel care a început prima 
dată să trateze carnea cu sare, iar în Parma au fost țăranii.

Cuvântul prosciutto provine din latinescul pro (care 
înseamnă înainte) și exsuctus (care înseamnă a suge – umidi-
tatea). Iar aspirarea umezelii este unul dintre primii pași în 
procesul de fabricare a unui prosciutto savuros. Pulpa de porc 
este acoperită cu sare și presată pentru a elimina excesul de 
umiditate. După aproximativ pa-
tru luni, sarea este clătită de pe 
carne, care este apoi atârnată la 
uscat. Procesul de uscare necesită 
ca jamboanele să fie atârnate într-o încăpere răcoroasă, cu o 
bună ventilație și un echilibru adecvat de umiditate. Jambonul 
poate fi atârnat la maturare de la unu la doi ani.

Știri externe
În afara „acţiunii nebuneşti“ a NATO!

Ungaria nu va participa la planurile NATO de sporire 
a rolului Alianţei în coordonarea ajutorului militar 

pentru Ucraina şi în instruirea soldaţilor ucraineni şi nici la 
pachetul de ajutor pentru Ucraina în valoare de 100 de mili-
arde de euro propus de secretarul general al NATO, Jens Stol-
tenberg, a asigurat recent ministrul ungar de externe, Peter 
Szijjarto, potrivit agenţiei MTI. Ungaria va rămâne în afara 
„acţiunii nebuneşti a NATO”, în pofida tuturor presiunilor 
exercitate asupra sa în cadrul Alianţei, a promis Szijjarto, 
adăugând că „va fi totuşi o luptă lungă, în care alegerile pen-
tru Parlamentul European, când oamenii îşi vor putea exprima 
opţiunea pentru război sau pace, vor fi un punct important”.

Prin promovarea respectivei propuneri, NATO „şi-a 
depăşit propriile linii roşii şi face paşi imenşi către război, 
în timp ce o confruntare directă ar implica riscul declanşării 
unui al treilea război mondial”, a susţinut şeful diplomaţiei 
ungare. Propunerea „pro-război” a NATO are la bază ideea că 
„războiul din Ucraina este războiul nostru”, o idee contrară 
poziţiei guvernului de la Budapesta, „iar aceia care cred că 
acesta este războiul nostru susţin continuarea războiului până 
la victoria Ucrainei”, a explicat Szijjarto.

Din poezia frumoasă a lumii
Elegie

       Damian uRECHE
Ne vom vedea din ce în ce mai rar,
Din ce în ce mai des va bate vântul,
Iar timpul, ca un tânăr arhivar,
O să-ţi păstreze sufletul şi gândul.
Albinele zburând prin telefon
Nu şi-or mai face-n glasul tău prisacă,
Iar gările-n eclipsă de peron
Vor inventa doar trenuri care pleacă
Nu vom sui în fiecare zi
Pe zariştea stelarelor vitrine,
Să ştim ce doruri ni s-ar potrivi
Și care despărţiri ne-ar sta mai bine!
Zăpada moare, berzele răsar,
Și-n hohot vesel râde tot pământul –
Ne vom vedea din ce în ce mai rar,
Din ce în ce mai des va bate vântul!

Tinere condeie ale comunei Birchiș

Ne-am propus ca, din această lună, în cadrul rubricii „Tinere condeie” 
să susținem creația literară a elevilor din cele patru județe în care re-

vista noastră este prezentă. Pentru pagina comunei Birchiș, publicăm, în ediția 
lunii iunie, eseul despre tinerețe semnat de Sorina Ienciu din 
comuna Birchiș.

„Tinerețea este una dintre cele mai frumoase și intense 
perioade din viața unui om. Este momentul în care descoperim 
cine suntem cu adevărat, ne formăm valorile, ne stabilim obiec- 
tive și visăm la un viitor strălucit.

Această perioadă este caracterizată de energie, curiozi-
tate, creativitate și dorință de aventură. Tinerețea este momentul în care avem 
oportunitatea de a face greșeli și de a învăța din ele, de a experimenta lucruri 
noi și de a ne dezvolta abilitățile.

Este important să ne bucurăm de tinerețe, să profităm de fiecare moment 
și să trăim cât mai intens posibil. Aventurile, călătoriile și întâlnirile cu oameni 
noi ne vor ajuta să ne descoperim pasiunile și să ne îmbogățim experiența de 
viață. Pe de altă parte, este important să fim conștienți de responsabilitățile 
care vin odată cu tinerețea. Este momentul să ne educăm, să ne formăm o 
carieră și să ne asigurăm un viitor stabil. În același timp, nu trebuie să uităm 
să ne bucurăm de momentele de relaxare și de timpul petrecut alături de prie-
teni și familie. Tinerețea este o perioadă efemeră, dar plină de oportunități și 
provocări. Este important să ne asumăm riscuri, să ne ridicăm la înălțimea 
așteptărilor și să ne bucurăm de fiecare zi. În final, tinerețea nu este doar o 
etapă din viață, ci și o atitudine și un mod de a trăi.“

Strabismul la copii

Strabismul este o afecțiune ocu-
lară în care ochii nu se aliniază 

corect și nu se concentrează simultan 
asupra aceluiași obiect, ca urmare a unei 
perturbări în controlul mișcării musculare a 
ochilor. Cu cât se va constata mai devreme 
existența strabismului și va fi consultat un 
oftalmolog, cu atât el va putea fi corectat 
mai ușor, doar prin purtarea de ochelari.

Semnele de strabism: se observa că 
ochii copilului privesc în direcții diferite 
în același timp; copilul închide un ochi sau 
își înclină capul când se uită la un obiect; 
copilul închide ochii la lumină puternică.

Toţi părinţii purtători de ochelari ar tre-
bui să meargă cu copiii la consult oftalmo-
logic în jurul vârstei de 3 ani, chiar dacă nu 

observă nimic 
în neregulă pâ-
nă la această 
vârstă.
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BATA
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

La una din edițiile celebrului festival vânătoresc organizată 
de minunatul amfitrion ing. Ion Micurescu, vizitând invitații 

trofeele aflate în cadrul pensiunii „La bade Ioane”, am asistat la o 
adevărată disertație despre vânătoare, susținută cu 
drag de oaspeții săi de gazdă. Spunea atunci, din 
câte mi-am notat, domnul Micurescu:

„Vânătoarea, dragi prieteni, este una din-
tre cele mai vechi și mai controversate activități 
umane. De-a lungul timpului, vânătoarea a fost 
privită atât ca o necesitate pentru supraviețuire, 
cât și ca un sport care aduce satisfacție și împlini-
re. Pe lângă aceste aspecte practice și recreative, 
vânătoarea are și o altă dimensiune, mai puțin 
discutată: frumusețea pe care o oferă.

Frumusețea vânătorii poate fi observată din mai multe perspec-
tive. În primul rând, este o activitate care aduce cu sine oportunități 
unice de a experimenta frumusețea naturii. În timpul unei vânători, 
vânătorii au ocazia să se conecteze cu mediul înconjurător, să admire 
peisaje extraordinare și să observe fauna în habitatul său natural. 
Această experiență de apropiere de natură și de aventură în sălbăticie 
este, în sine, o formă de frumusețe care nu poate fi replicată în alte 
activități.

În al doilea rând, frumusețea vânătorii poate fi găsită în 

Tinere condeie ale comunei Bata
O zi de reflecție și acțiune

În cadrul rubricii „Tinere condeie”, rubrică destinată creației lite-
rare a elevilor din cele patru județe în care revista noastră este 

prezentă, se pot publica, la cererea autorului, doar inițialele numelui sau 
pseudonimul ales. Din comuna Bata, publicăm acest frumos eseu dedicat 
Zilei Internaționale a Copilului și semnat de Cristina Covaci elevă a școlii 
din localitate.

„Ziua Copilului, cunoscută în întreaga lume ca Ziua Internațională a 
Copilului, este o sărbătoare dedicată tuturor copiilor din lume. Această zi 
este celebrată anual pe data de 1 iunie, iar principalul scop al acestei zile 
este de a atrage atenția asupra drepturilor și nevoilor copiilor, precum și 
de a promova bunăstarea și fericirea acestora.

Ziua Copilului a fost instituită pentru prima dată în anul 1954 de 
către Organizația Națiunilor Unite, iar de atunci a devenit o sărbătoare 

importantă în întreaga lume. În lumea modernă, copiii 
se confruntă cu diverse provocări și probleme, cum ar 
fi sărăcia, abuzul, lipsa accesului la educație sau laîn-
grijiri medicale. De aceea, Ziua Copilului este o ocazie 
de a trage un semnal de alarmă asupra acestor proble-
me și de a încerca să găsim soluții pentru a le rezolva.

Însă, Ziua Copilului nu este doar o zi în care se 
vorbește despre problemele copiilor, ci și o zi în care 
se celebrează inocența, bucuria și imaginația acestora. 

Această zi este dedicată copiilor, pentru a le oferi ocazia să se distreze, să 
se joace și să se bucure de viața lor de copil. Copiii sunt cei mai sinceri 
și mai puri oameni de pe pământ, iar Ziua Copilului este o ocazie de a 
le arăta cât de mult îi iubim și îi prețuim. De aceea, cu ocazia Zilei Co-
pilului, ar trebui să ne focusăm pe fericirea și bunăstarea copiilor, să le 
oferim dragostea și sprijinul nostru necondiționat și să ne implicăm activ 
în apărarea drepturilor acestora. Copiii sunt viitorul societății noastre, iar 
de noi depinde să le oferim un mediu sigur, sănătos și plin de dragoste, în 
care să se poată dezvolta și să devină adulți responsabili și fericiți.

Așadar, Ziua Copilului ar trebui să fie o zi de reflecție și acțiune, în 
care să ne unim eforturile pentru a asigura un viitor mai bun pentru copiii 
noștri și pentru a le oferi șansa de a-și împlini potențialul maxim. Doar 
astfel vom putea construi o lume mai bună și mai echitabilă pentru toți 
copiii din lume. Susținem drepturile copiilor și promovăm fericirea și 
bunăstarea acestora nu doar în Ziua Copilului, ci în fiecare zi a anului!“

Ce trebuie să verifice pensionarii
Taloanele cu pensiile recalculate, ce vor intra în plată din 

luna septembrie, vor porni către destinatari în perioada 
imediat următoare. Poștașii vor distribui fluturașii, dar destinata-
rii trebuie să verifice neapărat câteva elemente, pentru a sesiza în 
timp util eventualele erori.

Chiar dacă oficialii din ministerul Muncii și de la Casa de 
Pensii au dat asigurări că după recalcularea din septembrie niciun 
pensionar nu va primi bani mai puțini, beneficiarii sunt sfătuiți să 

verifice o serie de elemente cheie pe 
fluturații cu pensia recalculată.

Este vorba despre numărul de 
puncte de contributivitate, numărul de 
puncte de stabilitate și suma efectivă 
care a rezultat în urma recalculării.

 Rubrica elevilor
Ce înseamnă „victorie a la Pirus”, de fapt?

În anul 280 î.Hr., în bătălia de la Heraclea, Pirus îi înfrânge 
pe romanii conduși de consulul Publius Valerius Laevinus. 

Plutarh scria că romanii au pierdut 15.000 de oameni, iar Pirus în 
jur de 13.000, dar aceștia erau din rândul celor mai buni oameni ai 
săi. După victorie, primind felicitări din partea supușilor, Pirus ar fi 
exclamat: „Încă o victorie ca asta și suntem terminați”.

De la aceste cuvinte s-a născut și expresia „victorie a la Pirus”, 
folosită pentru a descrie o victorie cu consecințe devastatoare toc-
mai pentru învingător.

Culmea este că Pirus, regele 
Epirului, a fost un oracol mai 
bun decât însăși celebra Pythia 
din Delphi, pe care o consultase 
înainte de a interveni în ajutorul 
celor din Tarentum. Astfel, în anul 
următor, 279 î.Hr., el îi învinge 
din nou pe romani, în lupta de la Asculum. Dar, din nou, suferă 
pierderi însemnate tocmai în rândul celor mai buni ostași, fiind, de 
fapt, primul care repurtează chiar o victorie „a la Pirus”.

Amintiri de la „Festivalul Vânătorilor” de la Bata

 „Frumusețea vânătorii poate fi observată din mai multe perspective!“
Ing. Ion MICURESCU - Primar al comunei Bata

abilitățile și tehnicile necesare pentru a deveni un vânător experi-
mentat. Vânătoarea implică o serie de abilități practice, cum ar fi 
orientarea terenului, urmărirea animalelor sau trasul corect. Aceste 

abilități necesită timp, răbdare și disciplină pentru 
a fi dezvoltate, iar satisfacția de a le stăpâni com-
plet poate aduce o mare împlinire.

În plus, frumusețea vânătorii poate fi găsită și 
în relațiile interumane, care se formează în cadrul 
acestei activități. Mulți vânători împărtășesc 
această pasiune cu membri ai familiei sau cu prie-
teni apropiați, creând legături puternice și unice. 
Aceste relații se bazează pe încredere, colaborare 
și respect reciproc, iar sentimentul de apartenență 
la o comunitate vânătorească poate aduce o altă 

formă de frumusețe în viața unui individ.
În concluzie, frumusețea vânătorii nu poate fi redusă doar la as-

pectele practice sau morale ale acestei activități. Ea poate fi găsită 
în conexiunea cu natura, în dezvoltarea abilităților personale și în 
relațiile interumane care se formează în cadrul vânătorii. Această 
formă de frumusețe poate oferi un sentiment de împlinire și de co-
nectare cu lumea înconjurătoare, aducând vânătorului o perspectivă 
diferită asupra a ceea ce înseamnă să trăiești în armonie cu natura”, a 
conchis atunci domnia sa.
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BUCOVAT
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN
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Scurtă istorie locală
Bazoșul Nou

Bazoșu Nou, cunoscut și sub numele de „Colonia Hotar”, 
este un sat aparținător comunei Bucovăț, județul Timiș. 

Localitatea este situată la 20 km sud-est de Timișoara.
Satul a luat ființă în anul 1926 prin colonizarea cu 46 de fami-

lii de ardeleni din jurul 
Sibiului, mai precis 
din satul Tălmăcel, co-
muna Tălmaciu. Mo- 
șia pe care s-au așezat 
aparținuse lui Ludovic 
Ambrozy. A luat nu-

mele de la satul Bazoș, pe hotarul căruia 
s-a înființat. Este un sat de câmpie, situat 
la marginea pădurii.

În Bazoșul Nou se află Biserica 
Ortodoxă „Sf. Cuv. Paraschiva”, construită 
în anul 1961.

Activități ale copiilor comunei Bucovăț
Excursie 

la Peștera Urșilor

Elevii claselor pregăti-
toare și a III-a s-au 

bucurat de o excursie în 
județul Bihor. Primul obiectiv 
turistic a fost Peștera Urșilor.

Mulțumim domnului 
primar Pop Gheorghe pentru 
asigurarea transportului!

Emoție! Multă emoție!

Un gest atât de măreț ce am văzut realizat de această minunată 
doamnă, care m-a emoționat până la lacrimi!

Nimic nu ne poate emoționa 
mai mult decât bunătatea omului 
sincer și cu suflet mare! Niște oa-
meni cu suflet mare ne vor amena-
ja o sală de lectură, iar doamna 
Elena Brătulescu, împreună cu alți 
oameni darnici, Ioana Vătășescu, 
Hajnal Laszlo, Carla Boșcovici 
ne-au donat cărți! Vă mulțumim 
frumos!

Director, Daniela PESECAN 

u Hotărârea nr. 32 privind aprobarea Regulamentului privind 
măsurile metodologice, organizatorice, termenele și circulația proiectelor 
de hotărâri ale Consiliului local Bucovăț și aprobarea Regulamentului 
privind măsurile metodologice, organizatorice, termenele și circulația 
proiectelor de dispoziții ale primarului comunei Bucovăț; u Hotărârea 
nr. 33 privind desemnarea consilierilor locali din cadrul Consiliului lo-
cal al comunei Bucovăț pentru a face parte din Comisia de evaluare a 
performanțelor profesionale individuale ale Secretarului general al co-
munei Bucovăț; u Hotărârea nr. 34 privind aprobarea vânzării, prin 
licitație publică deschisă, a imobilelor terenuri intravilane, înscrise în CF 
nr. 405721, 405722, 405723, 405724, 405725, 405726, 405727, 405728, 
405729, 405730, 405731, 405732, 405733, 405734, 405735, 405736, 
405737, 405738, 405739, 405740, 400526 comuna Bucovăț, terenuri pro-
prietate privată a comunei Bucovăț; u Hotărârea nr. 35 privind aprobarea 
închirierii, prin atribuire directă a pășunii disponibilp Ps 7269, parcela :/2 
/2, Bloc fizic 263, în suprafață de 8 ha, aflate în proprietatea privată a co-
munei Bucovăț, către d-nul Dumitriu Vasile; u Hotărârea nr. 36 privind 
avizarea Planului Urbanistic Zonal “ PUZ zonă rezidențială cu funcțiuni 
complementare”, jud. Timiș, com. Bucovăț, nr. CF 404537, 404536, 
404513, nr. cad. 404537, 404536, 404513, Beneficiari Agoci Ortenzia-
Silvica, Crișan Ramona și Sandu Diana-Maria; u Hotărârea nr. 37 pri-
vind concesionarea prin licitație publică, în condițiile legii, a unui teren 
aparținând domeniului privat al comunei Bucovăț, județul Timiș, înscris 
în CF 405741, nr. Cad 405741; u Hotărârea nr. 38 privind declararea de 
utilitate publică de interes local a imobilului identificat prin CF 405798, 
pentru realizarea stației de epurare aferentă proiectului „Realizare rețea 
canalizare menajeră și reabilitare rețea alimentare cu apă potabilă în UAT 
Bucovăț” prin fondurile PNI Anghel Saligny; u Hotărârea nr. 39 privind 
aprobarea avizării Serviciul Voluntar pentru Situaţii de Urgență al comu-
nei Bucovăț, județul Timiș.

Excursie la Orșova

Prima zi din Săptămâna Altfel a început cu mare bucurie pentru 
elevii claselor I și a II-a, cu ce iubesc ei cel mai mult: o ex-

cursie! Noi am fost la Orșova, ne-am plimbat cu vaporașul și am văzut 
Golful Orșova, Tabula Traiana, Cazanele Mici, Chipul lui Decebal și 

Mănăstirea Macronia. 
Profesori coordonatori: 
Ebetiuc Oana, Simovici 
Bianca și Marcu Irina.

Îi mulțumim dom-
nului primar, Pop Gheo-
rghe, pentru asigurarea 
transportului!

Transparență administrativă Vicepreședintele Consiliului Județean Timiș, Alexandru 
Proteasa aduce vești bune pentru cei care tranzitează 

drumul ce face legătura între comuna Moșnița Nouă și comuna 
Bucovăț. Un tronson din DJ 595D, care necesită reparații frecven-
te, a fost supus unei lucrări ample de refacere prin reciclare, re-
zultând un drum nou, sigur și confortabil. 

Mini campionat de fotbal

În cadrul ultimei zile din Școala Altfel am desfășurat activități 
cu caracter sportiv la care am avut invitați, elevi ai Școlii 

Gimnaziale Remetea Mare. Copiii au participat la un mini cam-
pionat de fotbal. Elevii au fost încântați de participarea la aceste 
meciuri amicale, de atmosfera de competiție, bucurându-se de un 
timp frumos și de încurajările colegilor. Profesori coordonatori: 
Măgăț Radu și Militaru Alin.

Mulțumim 
doamnei direc-
tor Daniela Pe- 
secan pentru im- 
plicare și spriji- 
nul acordat pen- 
tru bună desfă- 
șurare a aces- 
tor activități!

Vești bune!
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AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
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Paginărealizată de prof. Andreea TEACĂ

„Lucrările se derulează deja în avans față de grafic!“

Unul din șantierele vizitate a 
fost cel al vechii primării. 

Aici, datorită seriozității firmei care a 
câștigat licitația privind modernizarea 
acestui obiectiv,  lucrările se derulează 
deja în avans față de graficul la care 
s-au angajat prin oferta depusă. Prin ur-
mare,  există toate șansele ca, înainte de 
termenul pe care și l-au asumat, privind 
finalizarea lucrărilor și darea obiectivu-
lui în folosință, să se întâmple înainte 
de sfârșitul anului în curs. Mulțumim 
SC Farbro Cameleon Company SRL, 
mulțumim Răzvan Fărău !

Colocviul Național al revistelor 
de cultură din România

Un alt eveniment de anvergură na-
țională s-a desfășurat la Săvârșin,  

în organizarea Uniunii Scriitorilor din 
România, în parteneriat cu Familia Regală 
a României și Comuna Săvârșin,  Colocviul 
Național al revistelor de cultură din Româ-
nia. Vasile Dan, președintele Filialei Arad 
a Uniunii Scriitorilor și întemeietorul și 
sufletul admirabilei reviste „Arca“, în tan-
dem cu primarul comunei Săvârșin, Ioan 
Vodicean, el însuși un truditor extrem de 
original al scrisului, au făcut tot ce e greu 
de crezut că poate fi făcut. Și au realizat o 
zi de neuitat într-ale literaturii.

Parohia ortodoxă Căprioara aduce 
mulțumiri, în numele întregii co-

munități,  Primăriei Săvârșin, domnului pri-
mar Vodicean Ioan și viceprimarului Marius 
Neamț pentru amenajarea parcării de la cimi- 
tirul din Căprioara, precum și realizarea 
drumului de acces (construcție și pietruire) la 
cimitirul din Valea Mare! 

„Întotdeauna doleanțele noastre au fost ascultate și împlinite la timp de către autoritatea 
locală! Dumnezeu să le răsplătească și să le împlinească totdeauna dorințele cele bune!“

Deschiderea domeniului la public va avea loc 
sâmbătă, 1 iunie 2024. În acea zi, la Satul Regal 

vor avea loc evenimente dedicate Zilei Copilului. 
În această primăvară, în Parcul Regal se efectuează lu- 

crări de anvergură în infrastructură (decolmatarea completă 
a lacului, refacerea șoselei de la Poarta de Sud, refacerea 

peluzei, punerea în funcțiune a 
irigației tuturor grădinilor și ilu-
minatul electric al parcului). 

Aceste lucrări se vor încheia 
la finalul lunii mai 2024. 

Programul de vizitare a Do-
meniului Regal Săvârșin între 1 iunie și 1 octombrie 2024: 
Satul Regal, Casa Ceaiului, Muzeul Automobilului, Ate-
lierul Auto al Regelui Mihai și Magazinul de Suveniruri 
pot fi vizi-tate în fiecare săptămână, în zilele de sâmbătă și 
duminică, între orele 9.00 și 18.00. Parcul Regal poate fi viz-
itat numai cu înscriere prealabilă, fie la telefonul 0770 562 
822, fie pe e-mail, la contact@savarsinregal.ro/ 

Vizitarea parcului se face numai în prezența unui ghid. 
Vă rugăm urmăriți în fiecare lună site-ul Fundației 

Colecția Regală, Săvârșin Regal. Programul de vizitare 
poate suferi modificări de la o săptămână la alta.

Săvârșinul este un punct de 
interes național, datorită 

Casei Regale. Astăzi am parti-
cipat la un eveniment deosebit  
organizat la Castel, eveniment 
care reconfirmă potențialul Văii  
Mureșului și al județului Arad. 

Felicitări tuturor partici-
panților și organizatorilor, prima-
rului Ioan Vodicean și recunoștință 
Casei Regale, pentru că pune acest  
obiectiv pe harta turismului na-
țional!

Iustin CIONCA

Ioan VODICEAN - Primar al comunei Săvârșin

Părintele Constantin Necula a fost prezent la festi-
va-lul „Suflet de România“ de la Săvârșin, pentru 

una dintre conferințele cu care a bucurat oamenii de pre-
tutindeni. 

Profesor de teologie în cadrul Universității „Lucian 
Blaga” din Sibiu, autor a zeci de cărți și una dintre cele 
mai cunoscute fețe bisericești actuale, părintele Necula a 
reușit prin stilul său carismatic să atragă public de toate 

vârstele la discuțiile sale pe teme religioase, etice și so-
ciale. Abordarea lui deschisă, contemporană, a oferit per-
spective valoroase asupra unor teme de dezbatere curente 
și le-a făcut accesibile. 

Festivalul Suflet de România celebrează valorile și 
tradiția culinară românești într-o sărbătoare de două zile 
cu muzică, dans, bucate alese autentice, meșteșuguri locale 
și voie bună. 

Festivalul „Suflet de România“ de la Săvârșin,

Drumuri de acces în satul Căprioara

Eveniment organizat 
la Castel Program de vizitare Domeniul Regal
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BUZIAS,

Pagină realizată de Ana-Maria LAZĂR

Lucrări de modernizare la Școala Bacova cu bani europeni

Primăria orașului Buziaș a pornit licitația pentru proiectul 
„Lucrări de modernizare în scopul eficientizării energetice a 

clădirii - Școala Generală Bacova”. 
Proiectul are o valoare totală de apro-

ximativ 2 milioane de lei, la care se adaugă 
TVA, iar banii provin din Planul Național  
de Redresare și Reziliență, deci este vor-
ba despre bani europeni, prin Ministerul 
Dezvoltării, Lucrărilor Publice și Admi-
nistației.

Clădirea Școlii Generale Bacova va fi izo- 
lată termic și, astfel, se va reduce consumul 
de energie pentru încălzire și pentru iluminat.

De asemenea, în cadrul lucrărilor se înlocuiesc tâmplării exterioa- 
re, uși de acces și ferestre. Va fi anvelopată clădirea pentru termoizo-

Festivalul - concurs Lada cu zestre

Tinerii de la ansamblurile din Buziaș au partici-
pat la Festivalul-concurs „Lada cu zestre” care a 

avut loc la Coșteiu. Au fost prezente Ansamblul Izvorașul, 
Ansamblul Izvorașul jr. și ansamblul de dansuri germane.

Tinerii buzieșeni au cântat, au dansat și au spus poe-
zii în grai bănățean. Prestația loc a fost îndelung aplaudată 
de publicul spectator.

Invitați în recital au fost buzieșenii Oana și Adrian 
Stanca, acompaniați de orchestra Ansamblului Profesio-
nist Banatul, dirijor Sebastian Roșca. Brâul ăl bătrân, ar-
delene, brâul lui Boldea, brâul lui Mita, brâul „la căsuța 
din poiană”, ardeleana roată și jocuri de doi, în coregra-

fia maeștrilor Brândușa și 
Nicolae Stănescu, au fost 
interpretate de dansatorii 
Ansamblului Profesionist 
Banatul. 

Premiile constau în  
bani, pe localitate, în 
funcție de punctajul total 
acumulat: Marele premiu 
– 4.500 de lei; Catego-
ria „Laureați”: Premiul 
I – 4.000 de lei; Premiul 
II – 3.500 de lei; Premiul 
III – 3.000 de lei. Catego-
ria „Zestrea Timișului”: 
Premiul I – 3.000 de lei; 
Premiul II – 2.500 de lei: 
Premiul III – 2.000 de lei.

Au fost acordate trei 
premii speciale în valo-
are de 1.000 lei fiecare, 
localităților care nu au 
obținut alte premii în bani, 
și care corespund criterii-
lor specifice fiecărui pre-
miu, după cum urmează: 
independență artistică prin 
folosirea doar a resurselor 
locale, prestația artistică, 
cel mai frumos moment 
artistic, punerea în valoa-
re a folclorului specific 
timișean.

Cel mai mare festival din Timiș 
dedicat motocicliștilor a ajuns la 

cea de-a V-a ediție. Festivalul Aero West 
Bike Fest este programat să aibă loc în 
perioada 24-25 mai, la Aerodromul Buziaș. 
Sunt așteptați sute de bickeri care își vor 
prezența motoarele într-o adevărată paradă.

Tot aici vor fi puse la foc ceaunele 
pline cu gulaș pentru toată lumea prezentă. 
De asemenea, vizitatorii vor putea să dea 
ture cu avioanele ușoare de la aerodrom.

Pe scenă vor urca Loredana Ponoran, 
King Band și Daria, Cu Asar, Dream Storm, 
B-Ton, Cei Trei. Invitați speciali sunt cei 
de la Cargo. Trupa va urca pe scenă chiar 
în prima seară a festivalului.

Viceprimarul orașului Buziaș, 
Cristian Cîndea, s-a aflat în 

vizită pe străzile 
din Bacova pentru 
a superviza finali-
zarea lucrărilor de 
canalizare și intro-
ducere de gaz.

„Au fost tra-
sate sarcini către 
cei doi operatori care execută lucrări 
în localitate, respectiv Aquatim S.A. 
și Premier Energy SRL, pentru adu-
cerea terenului la stadiul inițial și 
reabilitarea zonelor afectate. După 
finalizarea iluminatului stradal pe 
led, ne apropiem de finalul celor 
două mari proiecte de infrastuctură, 
canalizare și gaz și intrăm în faza de 
asfaltare a străzilor din localitate”, a 
transmis Cristian Cîndea.

Rubrica școlii
Rezultate remarcabile la Concursul Județean de Eseuri

Rezultate remarcabile pentru elevii Liceului Teoretic Buziaș la un presti-
gios concurs care a avut loc la Arad:

«Locul I și II la Concursul Județean de Eseuri ,,Pro sau Contra”, organizat 
de Palatul Copiilor Arad și ISJ Arad, cu tema: ,,Cum ne influențează progresele 
tehnologice?” pentru Daria Pană și Karina Opaiț Dugan.

Locul III la Concursul „Contes - Cuentos - Stories - Geschichten-Po-
vești”, organizat de Palatul Copiilor Timișoara pentru Daria Mioc», au transmis 
reprezentanții Clubului Copiilor din Buziaș, pe pagina de Facebook.

Le urăm elevilor mult succes mai departe și îi așteptăm să ne mai aducă și 
alte rezultate la fel de bune la alte concursuri la care vor participa pe viitor!

lare, va fi reabilitat termic sistemul de încălzire și cel de furnizare 
a apei calde, vor fi modernizate instalațiile de iluminat, vor fi mon-
tate panouri fotovoltaice. Vor fi lucrări și la podul școlii. Aici se va 

repara șarpanta și va fi izolat planșeul cu vată 
minerală. La fațade se vor reface finisajele, 
se vor înlocui burlanele și vor fi reparate tro-
tuarele de protecție.

Și, tot la Bacova, un alt proiect, cel de 
asfaltare a străzilor, se află în fază de analiză 
a ofertelor.

„Suntem în analiză finală pentru firmele 
care au depus oferte de asfaltare la Bacova 
și, dacă nu vor fi contestații, luna aceasta 

semnăm contractul și ne apucăm de lucru!”, a transmis primarul 
orașului Buziaș, domnul Sorin Munteanu.

Bacova va beneficia de o investiție 
de amploare  care se va reflecta în 

calitatea vieții locuitorilor. 
Domnul primar Sorin Munteanu a  

semnat contractul privind execuția lucră-
rilor de construcții-montaj aferente obiec-
tivului de investiții „Reabilitare străzi în 
sat Bacova, oraș Buziaș, județul Timiș”. 

Valoarea întregului proiect este de 
15.953.810,71 lei.

Reabilitarea străzilor din Bacova

Lucrări la Bacova Aero West Bike Fest
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Pagină realizată de Mircea Cristian ARON

Școala „Constantin Păunescu“ Recaș a sărbătorit Europa prin 
competiții sportive și cântece în parteneriat cu Școala Specială 

Profesională Buziaș și Centrul de Reeducare Buziaș, noi gazde pentru 
parteneriatul „Să ne cunoaștem, devedim mai buni!“. 

Mulțumim personalului însoțitor din cadrul C. R. Buziaș, cadrelor di-
dactice, dar în mod deose-
bit SPeR - Fundația Missio 
Link Internațional, Dorel 
Tudorel Racovicean și Rodi- 
ca Racovicean, care sunt o 
binecuvântare pentru elevii 
noștri,  dar și pentru toți cei 
aflați în situații deosebite!

Experiențe didactice și culturale de neuitat prin programul Acredi-
tare Erasmus CSEI „Constantin Păunescu“ în țara gazdă, Turcia. 

Trei cadre didactice, Iolanda Balint, Laura Varcus și Cosmin Antonescu, 
din cadrul Școlii „C. Păunescu“ Recaș, au avut ocazia să experimenteze 

activități alături de cadrele di-
dactice și elevii din școala 
gazdă din Antalya, Turcia. 
Pentru că sunt la final de mo-
bilitate așteptăm cu nerăbdare 
diseminările programate pentru 
cadrele didactice, comunitatea și 
alți specialiști din învățământul 
special și special integrat. 

Mulțumim Erasmus plus!

„Chimia este mai frumoasă în laborator decât pe caiet!”         

Facultatea de Chimie Industrială şi Ingineria Mediului din cadrul Universităţii Politehnica 
Timişoara în cadrul programului Laboratoare deschise elevilor și-a deschis porțile și 

elevii Liceului Teoretic Recaș, din clasele a VII-a, a IX-a și a X-a: au vizitat noile laboratoare 
din cadrul facultății de chimie; au avut posibilitatea de a utiliza baza materială şi infrastructura 
Facultăţii de chimie pentru a vedea frumuseţea chimiei şi de a-i atrage spre această ştiinţă care 
ne ajută să înţelegem şi să trasformăm lumea în care trăim; au realizat experimente spectaculoase 
și s-au bucurat de această experiență minunată alături de doamnele prof. organizatoare: Lazea 
Liliana, Simonea Cosmina și Stoicovici Adina.

La faza zonală a Festivalului – concurs „Lada cu Zestre”, 
orașul nostru a fost reprezentat cu succes la categoria core-

grafie de Ansamblul de dansuri românești „Recășana”, coordonați 
de Floare și Grigore Munteanu 
și cel de dansuri sârbești „Sveti 
George” din Stanciova, coregraf 
Dusan Miladinov Burdi. 

La secțiunea muzicală au 
participat soliștii vocali Ramona 
Miheț și Marius Bodea, care au 
interpretat o doină, hora mare, so-
roc și ardeleană, așa cum se inter-
preta în vremuri străvechi la hora 
satului și la rugă.

Cei doi soliști au fost acom-
paniați de taraful „Recășenii”, 
dirijat de profesor Sebastian 
Cega la trompetă, alături de 
instrumentiștii Adrian Suici (saxofon), Alexandru Ion Cristi (saxo-
fon), Cetin Cătălin (acordeon) și Sebastian Lungu (orgă). Momentul 
muzical prezentat separat de soliști a fost o suită instrumentală de 

Lansare de carte
Monografia satului Izvin

Un eveniment deosebit de emoționant a avut loc la 
Școala Gimnazială din Izvin, cu ocazia lansării cărții 

„Monografia satului Izvin”, scrisă cu multă dăruire de regretata 
doamnă profesoară Dorica Popovici. Publicarea acestei cărți a 
fost un vis al doamnei profesoare, un vis care acum a devenit 
realitate. Cu această ocazie s-au comemorat cei 7 ani de la tre-
cerea sa în neființă. 

Un public numeros format din membrii familiei, rude, foști 
colegi și elevi, prieteni, consăteni și invitați din alte localități 
s-au reunit datorită unui om pe care l-au prețuit. Emoția a plu-
tit în aer, un sentiment firesc pe care l-au simțit cei care au 
îndrăgit-o pe distinsa doamnă Dorica Popovici.  

Fiica doamnei profesor, Adina Juratoni, cu lacrimi în ochi 
și plină de emoții, a mulțumit tuturor celor care au venit să își 
aducă aminte de mama ei. „În această viață ne dăm seama foarte 
târziu că ne trebuie o anumită maturitate ca să știm să prețuim 
clipele, care sunt atât de scurte și de intense; trecem pe lângă 

ele fără să ne oprim, fără să ne dăm 
seama, fără să prețuim momentele 
frumoase care le-am avut”, amintea 
Adina Juratoni.

Dorica Popovici a fost o persona-
litate remarcantă pentru localitate, o 
mamă iubitoare, care în viața ei a vrut 
ca urmașa ei să îi calce pe urme, dar și 
consătenii ei, elevii ei, pe care i-a for-
mat atât de frumos de-a lungul carie-
rei sale, să devină oameni buni și să fie 
apreciați în societate. 

Aplauze pentru recășeni!
folclor timișean din câmpia Banatului, respectând tematica festiva-
lului. 

Prestația artiștilor noștri a fost apreciată atât de juriul concur-
sului cât și de public, prin nu-
meroase aplauze. Sperăm că și 
rezultatele în urma concursului 
vor fi pe măsura așteptărilor, de-
oarece pregătirile au fost făcute 
prin repetiții, multă seriozitate, 
dăruire, atât din partea soliștilor, 
instrumentiștilor, cât și a dansa-
torilor. 

Iubitorii de dans popular și 
folclor, pot să se alăture ansam-
blului de dansuri „Recășana”, 
care este în căutare de noi membri. 
Inițiatoarea momentelor  artis-
tice este doamna Ramona Miheț,  

promotor al culturii recășene.
Felicitări tuturor celor implicați în transmiterea tradiției în cadrul 

festivalului. Ne mândrim cu valorile noastre locale!

Activități la Școala „Constantin Păunescu“ Recaș
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  Pagină realizată de Andrei Horațiu CIPRIAN

„Este foarte important viitorul tinerei generații!“

După ce elevii din clasele 
mici ale Școlii Gim-

naziale Șandra au învățat  reguli  de 
circulație  și s-au întâlnit cu polițiști 
adevărați, acum a venit momentul 
ca elevii ciclului primar să vadă 
cum arată o mașină de pompieri  
și să învețe să acorde primul aju- 
tor în situații de urgență, de la 
doamna paramedic Alina Florea 
(SMURD).

A fost o activitate din care au 
avut de învățat atât copiii, cât și 
cadrele didactice.

Felicitări și mulțumiri tuturor 
celor implicați în această activitate!

Dragii mei, vin cu o veste bună, care vizează, din nou, școlile 
din comuna Șandra!

Este esențial să asigurăm în unitățile de învățământ cele mai 
bune condiții pentru copii, de aceea toate efor-
turile mele s-au îndreptat spre modernizarea 
acestui sector! 

Astfel, în privința proiectelor „Creșterea 
eficienței energetice în clădirea Școlii cu 
clasele I-IV, comuna Șandra, județul Timiș” 
și „Creșterea eficienței energetice în clădirea 
Școlii cu clasele V-VIII, comuna Șandra, 
județul Timiș”, sunt bucuros să vă anunț că 
au fost semnate contractele de execuție pen-
tru cele două corpuri de școală, cu finanțare obținută prin Fondul de  
Mediu! 

Luchian SAVU - Primar al comunei Șandra

Este foarte important viitorul tinerei generații și pentru acest 
motiv am decis imediat să ne implicăm și noi. În plus, vorbim de 
consumarea energiei la înalte standarde și la niște costuri care sunt 

benefice pe termen lung.
Școlile eficiente energetic sunt școli mai 

sănătoase și nu este vorba doar de reducerea 
consumului de energie, ci și despre condiții 
mai bune pentru elevi și profesori.

Aceștia vor beneficia de un mediu op-
tim de învățare, vor beneficia de confort, de 
siguranță, datorită lucrărilor care se vor derula! 

Am încredere că suntem pe un drum  
bun, că am ajuns în acest punct în care putem 

vorbi cu toții de o mare reușită, de care nu pot decât să mă declar 
mulțumit!

Elevii și preșcolarii din lo-
calitatea Uihei au fost 

vizitați de elevii de gimnaziu ai 
Școlii Gimnaziale Șandra. 

Împreună au participat, cu en-
tuziasm, la activitățile organizate 
de către cadrele didactice. 

Nici preșcolarii de la 
Grădinița P.P. Șandra 

nu au rămas mai prejos, ei au 
învățat cum să aranjeze masa, iar 
apoi au degustat din preparatele 
sănătoase de pe platouri. 

Felicitări tuturor!

Noi reguli pentru ITP

Inspecția tehnică periodică (ITP) este obligatorie pentru 
toți șoferii. Aceasta are rolul de a garanta că vehiculul este 

sigur pentru circulație și de a reduce riscul de accidente. 
O anumită categorie de şoferi români va avea obligaţia să 

facă ITP la maşini de două ori pe an, după ce preşedintele Klaus 
Iohannis a promulgat legea privind aprobarea Ordonanţei Guver-
nului 3/2024 pentru modificarea unor acte normative din dome-
niul transportului rutier. 

Prin această lege, sunt exceptate de la obligaţia de a efectua 
inspecţia tehnică periodică vehiculele lente, respectiv maşinile  
a căror viteză maximă constructivă este de până la 25 km/h,  
vehiculele cu şenile, tramvaiele şi vehiculele cu tracţiune  
animală.

Actul normativ are ca obiect de reglementare clarificarea 
unor aspecte privind efectuarea inspecţiei tehnice periodice a ve-

hiculelor înmatriculate sau în-
registrate în România, atestarea 
profesională a personalului 
de specialitate din domeniul 
transporturilor rutiere, precum 
şi corelarea unor dispoziţii pri-
vind încheierea şi executarea 
contractului de transport pentru 
transporturile naţionale. 

Activități ale copiilor comunei Șandra

M-a rugat o sclavă-aseară,
Stranie ca o nălucă,
Să-i dau voie să se ducă,
Să se ducă, să se ducă...

N-ar fi vrut nimic să ceară,
Însă gându-i aprinsese
Nostalgii, ei ne-nțelese,
Ne-nțelese, ne-nțelese...

Fața ei de albă ceară
Era-ntreagă o tăcere,
Spusă sieși în durere,
În durere, în durere...

Am lăsat-o. Era vară
Și-n adâncul ei cântase
Noaptea-n stive de mătase,
De mătase, de mătase...

Umbra ei prin noapte, clară,
A intrat apoi adâncă,
În fântâna de sub stâncă,
De sub stâncă, de sub stâncă...

Luna de vară
N. DAVIDESCu
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Ion BREJE - Viceprimar al comunei Checea, cu atribuții de primar

„Vreau să mulțumesc tuturor pentru implicarea și sprijinul acordat 
în organizarea acestei expoziții gastronomice!“

Prezentă fiind la reușita „Expoziție 
gastronomică” găzduită de frumoasa 

comună Checea și pregătită de neîntrecutele 
ei gospodine, am dorit să aflu și părerea dom-
nului Ioan Breje, viceprimarul comunei cu 
atribuții de primar, care, cu multă amabili-
tate, mi-a spus: „Este o mare plăcere să vă 
urez bun venit la expoziția gastronomică 
organizată în comuna noastră! Sunt onorat 
să vă întâmpin în mijlocul nostru și să vă 
invit să descoperiți bogăția și diversitatea 
gastronomiei locale. Prin intermediul acestui 
eveniment, avem ocazia să ne mândrim cu 
tradițiile noastre culinare și să ne bucurăm de 
bunătățile pregătite cu atâta migală de către 
producătorii și bucătarii noștri talentați. Sper 
că veți gusta din preparatele delicioase ale 
participanților noștri și că veți pleca acasă 
cu amintiri plăcute și rețete noi de încercat. 
Vreau să mulțumesc tuturor pentru implica-
rea și sprijinul acordat în organizarea acestei 
expoziții gastronomice!“

  Pagină realizată de prof.  Camelia FOGAȘ



19

TimișoaraSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

AQUATIM

  Pagină realizată de Ciprian GUȚU, cu sprijinul doamnei Crenguţa RADOSAV

 O nouă finanțare europeană pentru Aquatim, ca partener într-un proiect de cercetare 
cu beneficii pe termen lung

La Timișoara s-a desfășurat un eveniment deosebit de 
important pentru Aquatim, și nu numai. Este vorba de 

Seminarul „Evaluarea riscului microbian” – parte a proiectului EU 
H2020 SPRINGS. Proiectul SPRINGS, în valoare totală de circa 
6,5 milioane euro, care se va întinde pe o durată 
de 5 ani, implică Aquatim și mai multe instituții 
de prestigiu, respectiv universități din Olanda, 
Regatul Unit și Italia, spitale și instituții de 
sănătate publică din mai multe țări.

Cei patru specialiști olandezi, doctor Vanessa 
Harris MD, PhD – medic internist, medic 
specialist în boli infecțioase și profesor asistent 
Departamentul de Sănătate Globală, Amsterdam 
UMC, Universitatea din Amsterdam, prof. Ana 
Maria de Roda Husman, șef al departamentului de mediu la Centrul de 
Control al Bolilor Infecțioase RIVM, Harold van den Berg, cercetător 
în microbiologia mediului la RIVM, și Ioana Popescu, profesor 
de hidroinformatică la IHE Delft Institute for Water Education din 
Delft, Olanda, au împărtășit cu specialiști Aquatim din cunoștințele 
lor și au definitivat rolul fiecărei entități în cadrul proiectului. Prima 
zi a acestui schimb de experiență s-a desfășurat, în cea mai mare 
parte, la laboratorul de analize a calității apei al Aquatim, alături de 
specialiștii Aquatim în domeniul analizelor calității apei. În cea de-a 
doua zi a evenimentului, s-au alăturat la masa rotundă și reprezentanții 
Direcției de Sănătate Publică Timișoara, respectiv dr. Corneluta Fira-

Nevoia de specialiști - urgență pentru industria apei
Participare onorantă a liderului ARA, Ilie Vlaicu, la 

aniversarea celor 25 de ani de la înființarea Asociației 
Române a Inginerilor Consultanți (ARIC), în cadrul conferinței 
BASM/REAL. Evenimentul a strâns laolaltă profesioniști din 
domeniul construcțiilor și consultanței în inginerie, inclusiv 

reprezentanți ai Mi- 
nisterului Investi- 
țiilor și Proiectelor 
Europene (MIPE).

Ilie Vlaicu: „A 
fost un bun prilej 

să reamintesc faptul că țara noastră are o mare nevoie de 
ingineri experimentați, care să ofere consultanță și să super- 
vizeze proiectele finanțate din fonduri ale Uniunii Europene.  
Deficitul de ingineri este real și grav pentru economia româ-
nească, iar pentru a-l contracara Asociația Română a Apei a 
creat Centrul de Formare a Personalului din Sectorul de Apă 
(CFPSA), organism ce va juca un rol esențial în educarea și 
pregătirea noii generații de profesioniști. ARA și ARIC vor 
colabora și vor sprijini dialogul dintre ministere, autoritățile 
de management și operatorii regionali de apă din România”.

ARA este o voce care contează
În capitală, mai exact la sediul Guvernului – Palatul Victoria, s-au de-

rulat, recent, mai multe acțiuni importante, întâlniri, discuții aplicate în 
cadrul cărora Asociația Română 
a Apei a fost în prim-plan. Ele 
se vor concretiza, așa cum a 
declarat liderul ei, dr. ing. Ilie 
Vlaicu, prin viitoare strategii 
eficiente pentru toate compani-
ile de apă din România.

La prima dintre aceste 
acțiuni, dl. Vlaicu a participat, alături de doamna secretar de stat Roxana Mîn-
zatu, la o reuniune referitoare la identificarea de soluții urgente pentru a atinge 
ținta de 88.000 de gospodării branșate la rețeaua de apă și canalizare prin fon-
durile PNRR. Cea de-a doua a vizat reuniunea Grupului de Lucru Intermin-
isterial Apa, care a luat în dezbatere strategia și căile de urmat în sectorul de 
apă național. Au fost prezente șapte ministere, două agenții guvernamentale 
si cinci asociații profesionale. Reprezentanții Curții de Conturi au prezentat 
un audit de performanță recent finalizat, asupra sectorului apei din România, 
și au semnalat o serie de probleme din sector. În egală măsură, au propus 
soluții curajoase, directe, imediate de rezolvare a sincopelor pe care Asociația 
Română a Apei le-a semnalat cu insistență, de-a lungul timpului.

Președintele ARA, Ilie Vlaicu, a afirmat: „Accesul la serviciile de ali-
mentare cu apă și canalizare trebuie să fie o prioritate pentru noi toți cei 
care lucrăm în acest domeniu. Mă bucur că dinspre cea mai importantă zonă 
guvernamentală s-a înțeles acest lucru și că se fac eforturi serioase. ARA este 
o voce care contează!”.

Compania Aquatim a fost prezentă la Școala Gim-
nazială nr. 30 și la Liceul Tehnologic Transporturi 

Auto din Timișoara, pentru a susține mini cursul interactiv 
de educație ecologică cu tema „Apa”, Aquakids.

Elevii claselor primare au participat cu interes, au 
conștientizat sintagma „Apa este viață!” și au descoperit 
importanța activității companiei Aquatim în Timișoara și în 
județul Timiș. Totodată și-au însușit expresia „Canalizarea 
nu este coș de gunoi!”, cu ajutorul mascotei cursului. Le 
mulțumim tuturor elevilor particianți la cursul Aquakids și 
cadrelor didactice care au solicitat desfășurarea acestui curs.

Campioana Aquatim - un nou trofeu prețios

Eclipsa totală de soare de anul acesta i-a adus noi 
lauri campioanei inimilor noastre, Michelle… ma 

Belle, fetița Aquatim pe care o știți, o iubiți și cu care, sun-
tem convinși, vă mândriți la rândul vostru. Michelle Lancea 
a ridicat Cupa Cetate Deva, după o competiție solicitantă 
și grea, într-o repetiție lăudabilă a talentului, ambiției și 
încăpățânării sportive, cu care nu încetează să ne surprindă 
și bucure enorm. Gloria ta e fericirea noastră, Bella, bravo!

Mladinescu, dr. Ioana Marin și dr. Sînmărghiţan Adrian. Discuțiile 
au avut loc la Muzeul Apei, incluzând și o vizită la Uzina de Apă 
nr.1 a Aquatim. Proiectul SPRINGS reunește oameni de știință din 
domeniul climei, al mediului, al sănătății și al științelor sociale pentru 

a colabora cu comunitățile, industria, autoritățile 
publice și factorii de decizie politică din toate 
mediile socio-economice. Proiectul își propune 
să studieze impactul pe care îl vor avea în viitor 
schimbările climatice globale asupra calității  
și cantității apei la nivel local și asupra bolilor 
diareice. În cadrul unor studii de caz din 4 țări, 
printre care și România, este măsurat impactul 
pe care îl are clima asupra calității apei și sunt 
enumerate riscurile de boli diareice specifice 

agenților patogeni, fiind verificată, totodată, siguranța sistemelor de 
aprovizionare cu apă. Aceste studii implică cetățenii și comunitățile 
pentru a observa practicile existente, pentru a îmbunătăți comunicarea 
și asumarea riscurilor. Împreună cu factorii de decizie politică, se 
concep structuri de evaluare ale impactului economic al bolilor 
diareice legate de climă și se calculează valoarea intervențiilor în 
domeniul sănătății planetare pentru a preveni aceste boli.

În final, proiectul va crește capacitatea de adaptare pe termen 
lung și reziliența la schimbările climatice în Europa și nu numai, 
prevenind îmbolnăvirile și decesele inutile cauzate de bolile diareice 
transmise prin apă.
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 Pagină coordonată de prof. Roxana DAMIAN

Eforturi în a sprijini familiile tinere

Luna căsătoriilor

Luna iunie este a șasea lună a anului în calendarul grego-
rian și are 30 de zile. Este considerată și luna dedicată 

căsătoriilor și a începutului verii astro-
nomice în emisfera nordică.

În mitologia romană, luna iunie era 
dedicată zeiței Juno, zeița căsătoriilor 
și a familiei. De asemenea, în tradiția 
românească, luna iunie este asociată 
cu sărbătoarea Sânzienelor, o tradiție 

străveche care celebrează fertilitatea și magia naturii.
În multe țări, luna iunie marchează încheierea anului școlar 

și începutul vacanțelor de vară.
În ceea ce privește fenomenele astronomice, în luna iunie 

putem observa eclipse de Lună sau alte evenimente celeste in-
teresante. Este o lună plină de energie și de oportunități de a ne 
bucura de natură și de experiențe noi.

Conform datelor statistice, în comuna 
Liebling din județul Timiș, nivelul de 

natalitate este relativ scăzut. 
În ultimii ani, numărul nașterilor în lo-

calitate a fost în general redus, iar rata de 
creștere a populației nu este foarte mare. Cu 
toate acestea, există unele eforturi din partea 
administrației locale, de a sprijini familiile 

tinere și a promova creșterea natalității în 
comună prin diverse programe și inițiative. 

Este important și de apreciat efortul 
autorităților locale de a susține familiile ti-
nere și de a le oferi condiții optime pentru 
creșterea copiilor, astfel încât să se asigure 
un viitor sustenabil pentru comunitatea din 
Liebling.

Fila de istorie
Venirea comuniștilor

Venirea comuniștilor la putere în România a avut loc în perioada 
imediat următoare celui de-al Doilea Război Mondial, în contex-

tul politico-militar al confruntării dintre Aliați și Puterile Axei. Deși Par-
tidul Comunist a fost o forță minoritară înainte de 
război, el numărând aproximativ 1000 de membri, 
din care mai mult de jumătate erau informatori ai 
siguranței, totuși partidul a reușit să-și consolideze 
poziția pe scena politică românească după elibe-
rarea țării de sub ocupația fascistă.

Comuniștii români, sub influența Uniunii So-
vietice, au profitat de starea de haos postbelic pen-
tru a-și extinde influența și a prelua controlul asupra 

guvernului și instituțiilor statului. Astfel, în 1947, regele Mihai I a fost 
forțat să abdice, iar regimul comunist a fost instaurat sub conducerea lui 
Gheorghe Gheorghiu-Dej.

În perioada comunistă, România a devenit un stat totalitar, caracterizat 
de represiune politică, cenzură, control strict al economiei și restricții severe 
asupra libertății individuale. Partidul Comunist Român și Securitatea au 
fost principalii piloni ai regimului comunist, asigurându-și supraviețuirea 
prin teroare și controlul asupra societății.

În 1989, regimul comunist condus de Nicolae Ceaușescu a fost 
răsturnat în urma unei revoluții populare, iar România a intrat pe calea 
democratizării și integrării europene. Totuși, astăzi, perioada comunistă 
rămâne un subiect controversat în istoria României, fiind privită cu aver-
siune de unii și cu nostalgie de alții.

Rubrica elevilor
Școala!

Dragi elevi, deși vă aflați pe prima treaptă a vacanței, 
este bine să nu uitați că școala joacă un rol crucial în 

viața fiecărui individ, deoarece oferă oportunități de învățare și 
dezvoltare personală, atât din punct de vedere academic, cât și 
social. Iată câteva aspecte importante legate de importanța școlii:

1. Educație: Principala funcție a școlii 
este de a oferi elevilor o educație de calitate, 
care să le ofere cunoștințele și abilitățile nece-
sare pentru a-și atinge potențialul maxim. 
Prin intermediul programului educațional, 
elevii învață materii esențiale cum ar fi matematică, științe, limbi 
străine, istorie și literatură.

2. Dezvoltare personală: În afara aspectului academic, 
școala contribuie la dezvoltarea elevilor din punct de vedere so-
cial, emoțional și intelectual. Aceștia învață să comunice și să 
colaboreze cu alți elevi, să-și dezvolte abilități de rezolvare a 
problemelor și să-și descopere pasiuni și interese.

3. Pregătire pentru viață: Prin intermediul școlii, elevii se 
pregătesc pentru succesul în diverse domenii de activitate, in-
clusiv în cariera profesională. Învățând abilități precum gân-
dire critică, creativitate, comunicare eficientă și rezolvare 
de probleme, elevii sunt pregătiți să facă față provocărilor și 
oportunităților viitoare.

4. Socializare: Școala oferă un mediu propice pentru sociali-
zare și construirea relațiilor interpersonale. Elevii învață să lu-
creze în echipă, să-și dezvolte empatia și să-și îmbunătățească 
abilitățile de comunicare, capacități esențiale pentru interacțiuni 
reușite în societate.

În concluzie, școala este un mediu esențial pentru dezvolta-
rea și educarea indivizilor, contribuind la formarea unei societăți 
informate, empate și pregătite pentru viitor. Este important ca 
elevii să aprecieze și să se implice activ în procesul de învățare, 
pentru a profita la maxim de beneficiile oferite de școală.

Rubrica medicului
Sănătatea creierului

Dr. Carmen POPESCu

Creierul uman este un organ extrem 
de complex și important, responsabil 

pentru controlul tuturor funcțiilor vitale și a 
proceselor mentale. Acesta este protejat de cra-
niul și este divizat în mai multe părți, fiecare 
având rolul său specific.

Creierul uman este compus din aproxima-
tiv 86 miliarde de neuroni, care comunică în-
tre ei prin intermediul sinapselor. Acești neuroni se ocupă de prelucrarea 
informațiilor, controlul mișcărilor, reglarea emoțiilor, memoria, învățarea 
și multe altele.

Creierul este divizat în mai multe regiuni, cum ar fi: creierul frontal 
(responsabil pentru gândirea logică și rațională), creierul parietal (contro-
lul senzorial și motor), creierul occipital (procesarea informațiilor vizuale) 
și creierul temporal (implicat în auz și memorie).

Creierul uman este extrem de plastic și poate suferi schimbări și 
reorganizări pe tot parcursul vieții. Este influențat de factori genetici, me-
diu, experiențe personale și stilul de viață.

Este important să menținem creierul sănătos prin alimentație echilibra-
tă, odihnă adecvată, exerciții mentale și fizice și evitarea substanțelor 
toxice sau care pot afecta funcționarea sa normală. Este esențial să ne 
protejăm creierul de leziuni și boli neurologice, așa că este recomandat să 
fim vigilenți și să căutăm ajutor medical atunci când apare vreo problemă.
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   Pagină coordonată de Camelia DINA

 „Haideți să ne încurajăm unii pe alții să fim activi și să ne bucurăm de beneficiile 
mișcării și sportului!“

Recent, la Sânan-
drei a avut loc  

inaugurarea Sălii de Sport. 
A fost un moment deose-
bit pentru comunitatea din 
Sânandrei, deoarece acum 
copiii de la școală au un 
nou loc unde au prioritate 
în practicarea activităților 
sportive. 

De asemenea, și cei 
care au terminat școala, își 
pot desfășura activitățile sportive preferate în acest spațiu modern și 
bine echipat.

Cum vă puteți racorda la noile rețele de canalizare, 
realizate din fonduri europene

În localitatea Sânandrei s-au desfășurat, începând din 2021, lucrări de 
extindere a rețelelor de canalizare, în cadrul „Proiectului regional de 

dezvoltare a infrastructurii de apă și apă uzată din județul Timiș”, program 
cu finanțare europeană, gestionat de Aquatim.

În urma finalizării părții aferente canalizării a contractului de lucrări 
CL16 „Execuţie reţele de apă şi canalizare Sanandrei, Carani”, ca locuitori 
ai localității Sânandrei, beneficiați de lucrări care însumează peste 16 km 
de conducte de canalizare, 4 stații de pompare a apelor uzate și o conductă 
de refulare de 2 km. Valoarea acestora este de 16.272.107,04  lei, fără TVA.

Vă rugăm să începeți demersurile pentru ra-
cordarea la noile rețele de canalizare. Conform 
prevederilor legale  - Legea nr.241/22.06.2006, 
art.31, alin.14 (*republicată*), privind serviciul 
de alimentare cu apă și de canalizare, vă reamin-
tim că „utilizatorii, persoane fizice sau juridice, 
inclusiv cei care au sisteme proprii de alimentare 
cu apă, au obligația de a se racorda la sistemele publice de canalizare ex-
istente sau nou înființate, dacă aceștia nu dețin stații de epurare avansată, 
care respectă condițiile de descărcare a apelor epurate în mediul natural”. 
Precizăm că punctul de delimitare între rețeaua publică și cea individuală de 
canalizare îl reprezintă căminul de racord,  care este deja montat. Realizarea 
instalației individuale a fiecărui consumator intră în sarcina acestuia. Pentru 
că localitatea dumneavoastră aparține de Timișoara, aveți mai multe opțiuni: 
u Puteți merge personal la Centrul Relații Clienți Aquatim Timișoara (Str. 
Enric Baader nr. 11), unde veți încheia contractul. Actele necesare sunt cartea 
de identitate și o copie după extrasul de carte funciară. Nu se percep costuri 
pentru emiterea avizului tehnic. u Puteți încărca actele necesare direct pe 
site-ul nostru, la adresa: https://www.aquatim.ro/informa%C8%9Bii-utile/
cum-deveni%C8%9Bi-client-aquatim/ sau le pu-teți trimite scanate, pe e-
mail, la adresa clienti@aquatim.ro.

Străzile din Sânandrei care beneficiază de conducte noi de canalizare pe 
acest contract de lucrări sunt: Sfântul Andrei, Bătrâna, Primăverii, Hărniciei, 
Unirii, Tineretului, Liniștei, Bisericii, Liliacului, Gloriei, Nuferilor, Str. Satu 
Nou, Islaz, Viitorului, Violetelor.

De la mic la mare, elevii Școlii Gimnaziale Sânandrei 
au primit diplomele Cambridge, pentru care au mun-

cit și s-au pregătit intens.  
De la stânga, la 

dreapta: Maiurjia Raul 
(clasa a V-a), Olariu 
Paula (clasa a VI-a), 
Cozma Eduard (clasa 
a VII-a), Vlad Marius 
(clasa a VIII-a), Șelaru 
Darius (clasa a VII-a), 
Todincă Romina (clasa 
a VII-a), Vernica David 
(clasa a VI-a) și ultima, 
dar nu cea din urmă, cea 
mai mititică și drăguță 
participantă la examen: 
Maiurjia Alisia (clasa a 
II-a). 

Felicitări tuturor! Respect cadrelor didactice!

Copiii de la Școala Gimnazială Carani au primit o lecție 
despre omenie și despre 

verbul „a ajuta“. Ei au alergat 1 
kilometru pentru a-i ajuta pe co-
piii bolnavi de cancer. Au înțeles 
că este important să te implici in-
diferent de vârstă. Au învățat să 
nu rămână nepăsători la durerea 
altora. 

Mulțumiri 
tuturor celor 
care au donat, 
sau au partici- 
pat fizic la 
această acțiune!

Claudiu COMAN - Primar al comunei Sânandrei

„Mulțumesc tuturor ce- 
lor implicați în realizarea 
acestui proiect și tuturor ce-
lor care au participat la inau-
gurare. Sunt convins că sala 
de sport va deveni un loc vi-
brant al comunității noastre, 
unde vom împărtăși bucuria 
și pasiunea pentru sport.

Haideți să ne încurajăm 
unii pe alții să fim activi și 
să ne bucurăm de benefi- 

ciile mișcării și sportului!“, a spus primarul comunei, domnul 
Claudiu Coman.

Rubrica școlii
Mândrii de elevii noștri

umorului
Umorul e un gen uşor,
Să-i dăm mai multă greutate:
Lui, calitatea de umor,
Nouă, umor de calitate.

Epigrame de George Topîrceanu
N-o să mai iubesc

„N-o să mai iubesc”, zisese
Biata-mi inimă naivă,
Dar văzându-te pe tine,
A căzut în recidivă.

h
g
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Paștile reprezintă una dintre cele mai 
importante sărbători anuale creștine, 

care comemorează evenimentul fundamen-
tal al creștinismului, Învierea lui Iisus Hris-
tos, considerat Fiul lui Dumnezeu în religi-
ile creștine, în a treia zi după răstignirea Sa 

Toți elevii din orașul Deta primesc o masă caldă zilnic, la școală, începând cu data de 
8 mai 2024, chiar după întoarcerea din vacanța de primăvară. Primăria și consiliul 

local, reprezentate de domnul primar, au finalizat procedura de achiziție pentru desemnarea 
operatorului economic ce se va ocupa de program, astfel că în jur de 800 de elevi vor fi serviți 
cu mâncare caldă în fiecare zi: ,,Mă bucur că putem contribui la acest program și că peste 
câteva zile toți elevii, începând cu clasa pregătitoare și terminând cu clasa a douăsprezecea 
se vor putea bucura zi de zi de o masă caldă și sănătoasă la școală” mărturisește domnul 
Petru Roman, primarul orașului Deta.

Tinerii din cadrul Centrului Cultural 
Deta au vopsit, în acest an, ouăle 

în mod tradițional, fără vopsea de la super-
market. Ei au folosit coji de ceapă galbenă și 
roșie. Procedeul este unul complex și implică 
fierberea cojilor în apă timp de aproximativ 
jumătate de oră, adăugând și oțet în timpul 
procesului pentru a fixa culoarea pe ouă. 
Doamna Letiția Avrămuț, care a coordonat 
această activitate atrage atenția că este im-
portant să separăm zeama de coji pentru a 
evita lipirea ouălor în timpul vopsirii. Apoi, 
ouăle sunt adăugate în zeama fierbinte și 
lăsate să fiarbă timp de aproximativ cinci 
minute, pentru a căpăta o culoare roșiatică, 
ce amintește de sângele mântuitorului care, 
conform tradiției creștine, a fost răstignit pe 
cruce.  Se spune că în timpul răstignirii lui 
Hristos, Maica Domnului și mironosițele au 
vrut să stea aproape de El, dar ostașii nu le 
permiteau accesul. Pentru a rezolva această 
situație, mironosițele au decis să aducă 
un coș cu ouă, pe care l-au oferit ostașilor 
pentru a le permite să se apropie de cruce.  
După plecarea tuturor, coșul a fost lăsat la 
baza crucii. Se spune că sângele lui Hristos 
care s-a scurs pe cruce a înroșit ouăle peste 
noapte.

Tradiții și obiceiuri - la Deta

Masă caldă pentru elevii din Deta

Activități de Sfintele Sărbători Pascale

din Vinerea Mare. Membrii Centrului Cultural 
Deta au întâmpinat sfintele sărbători de Paști 
împărțind felicitări și ouă roșii oamenilor din 
oraș chiar în seara Învierii, iar a doua zi, co-
piii din Deta s-au bucurat de o vânătoare de 
ouă, un obicei mai nou, în care un număr cu-
noscut de ouă sunt ascunse prin diferite locuri 

din oraș, iar bucuria celor mici constă în a 
le găsi pe toate. Cine găsește cele mai multe 
ouă câștigă jocul. De această dată însă, toți 
copiii au câștigat, având ocazia să se joace 
împreună, să se distreze și să învețe a prețui 
obiceiurile din Banat.
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PETRIS
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

Pagină realizată de Carmen MĂDĂLUȚĂ

Transparență administrativă

 Vești bune pentru comuna Petriș

Din albumul comunei

Preoți din Arhiepiscopia Aradului au vizitat 
Parlamentul European și Reprezentanța Patriarhiei 
Române de la Bruxelles

Educația reprezintă pilonul pe care se 
construiește lumea de mâine, fiind de o 

importanță majoră în societate dar și în viziunea 
administrației locale din comuna Petriș. 

Astfel, a fost semnat contractul pentru partici-
parea Școlii Gimnaziale „Sabin Drăgoi“ în cadrul 
Programului Național pentru Reducerea Abandonului 
Școlar (PNRAS), în valoare de 519 364 lei (TVA inc-
lus) - fonduri europene.

Prin participarea în cadrul acestui program se vor 
asigura fonduri pentru dotări, excursii și activități re-
creative, masă etc. Acest proiect este de o importanță 
majoră pentru comunitatea noastră, fiind axat pe ne-
voile copiilor și cadrelor didactice, principalii actori 
ai procesului educațional. Totodată, amintim că în 
domeniul investițiilor în educație, la nivelul comu-
nei Petriș se află în implementare, respectiv în etapa 
de licitație pentru realizarea lucrărilor, două proiecte 
în valoare cumulată de 2,95 milioane lei finanțate 
prin Administrația Fondului pentru Mediu, având ca  
obiect creșterea performanței energetice a clădirilor 
cu destinația unități de învățământ și două proiecte 
derulate cu sprijinul Consiliului Județean Arad având 
ca obiect dotarea cu echipamente IT, mobilier și ma-
teriale didactice a școlii cu o valoare de cca. 255 mii 
lei și achiziționarea unui microbuz electric.

S-au demarat lucrările la o investiție 
mult așteptată și extrem de necesară 

în localitatea Ilteu. 
Prin realizarea proiectului ,,Asigurarea 

scurgerii apei pe DC76, localitatea Ilteu, co-
muna Petriș,  județul Arad“ se va regulariza 
și betona albia pâraielor, vor fi construite po-
durile de acces la gospodării, se va asigura 
accesul la gospodăriile de pe Pr. Fântânii, 
în amonte de fam. Căpățînă (zonă adesea 
afectată de inundații la volume nu prea mari 
de precipitații). O investiție pornită în prima 
parte a anului 2023 (proiect tehnic, avize etc.), 
realizată din bugetul local cu sprijinul consis-
tent al Consiliului Județean Arad.

Au început lucrările 
de asfaltare din 

cadrul proiectului ,,Moder-
nizare infrastructură ru- 
tieră în localitățile Corbești 
și Roșia Nouă, comuna 
Petriș, județul Arad”. 

Un proiect inițiat în 
08.11.2021, cu Ordinul de 
începere a lucrărilor emis 
în data de 09.11.2023.

Lucrările de asfal-
tare încep de pe Valea 
Temeșoaia unde vor fi 
restricții de trafic.

Rubrica bisericii
Acțiune social-filantropică în parohia Petriș

Pr. Ștefan DIMITRIu

Milostenia – un concept destul de abstract pentru societatea zilelor noastre, 
deşi este un preambul pentru fericirea cea veșnică, datorată constrângerilor și  

lipsurilor, oamenii uită de cele mai multe ori că nu ei sunt stăpânii existenţelor create, 
ci Dumnezeu, menirea lor fiind aceea de a aduce jertfă de mulţumire lui Dumnezeu în 
numele Creaţiei, iar milostenia alături de multe altele se află pe Altarul Arderii de Tot.

Totuşi, în pofida acestui fapt, într-un loc uitat de lume, poate, dar nu şi de Dumne-
zeu, la poalele munţilor Zărandului, o mică comunitate, în încercarea de a-şi îndeplini 
menirea, aduce Jertfă de mulţumire lui Dumnezeu prin rugăciunea neîncetată către 
Făcătorul şi fapte ale milei trupeşti, astfel că ne aflăm în al X-lea an. Cu această acțiune 
social-filantropică cu susţinerea fermă a credincioşilor parohiei Petriş din Arhiepis-
copia Aradului s-au strâns alimente şi bunuri materiale de la Duminica Înfricoșatei 
Judecăți, până în Duminica Floriilor și au fost distri-
buite în Săptămâna Mare unui număr de 30 de familii 
nevoiaşe ale comunităţii noastre, fără a face deosebire 
de naționalitate sau credință, spre a împlini cuvântul 
Evangheliei şi a aduce zâmbetul pe chipul celor care au 
uitat de mult să mai zâmbească. Prin această activitate 
caritabilă aceşti oameni simpli în vorbă şi în port, dar 
deosebiţi în fapte şi credinţă, sunt o vie mărturie a împlinirii poruncii Mântuitorului: 
,,Să iubeşti pe Domnul Dumnezeul tău din toată inima ta şi din tot sufletul tău şi din 
toată puterea ta şi din tot cugetul tău, iar pe aproapele tău, ca pe tine însuţi” (Lc. X, 27).

u Hotărârea nr. 46 privind aprobarea închirierii prin atribuire directă a unor 
trupuri de pășune proprietate privată a comunei Petriș, județul Arad; u Hotărârea 
nr. 47 privind stabilirea impozitelor, taxelor locale și a taxelor speciale, începând cu 
01 ianuarie 2025 la nivelul comunei Petriș, județul Arad; u Hotărârea nr. 48 privind 
respingerea modificării tarifului pentru activitatea de colectare separată şi transportul 
separat al deşeurilor menajere şi al deşeurilor similare provenind din activităţi comer- 
ciale din industrie şi instituţii, inclusiv fracţii colectate separate din județul Arad 
ZONA 5; u Hotărârea nr. 49 privind aprobarea Regulamentului propriu cuprinzând 
măsurile metodologice, organizatorice, termenele și circulația proiectelor de hotărâri 
cu caracter normativ care se supun adoptării Consiliului local al comunei Petriș;  
u Hotărârea nr. 50 privind aprobarea situațiilor financiare și a contului de profit și 
pierdere la 31.12.2023, ale Regiei Publice Locale Ocolul Silvic ,,Piatra Cerbului” 
RA; u Hotărârea nr. 51 privind alegerea președintelui de ședință; u Hotărârea 
nr. 52 privind aprobarea procesului verbal de la ședința ordinară, a Consiliului Lo-
cal al comunei Petriş din data de 26.04.2024; u Hotărârea nr. 53 privind aprobarea 
Ordinii de zi de la Ședinţa extraordinară, convocată de îndată, a Consiliului Local 
al comunei Petriş din data de 09 mai 2024; u Hotărârea nr. 54 privind aprobarea 
documentaţiei tehnico - economice (faza PT ) și a indicatorilor economici pentru pro-
iectul ,,Lucrări de eficientizare energetică la Școala Generală Sabin Drăgoi - Petriș”; 
u Hotărârea nr. 55 privind aprobarea documentaţiei tehnico - economice (faza PT) 
și a indicatorilor economici pentru proiectul ,,Lucrări de eficientizare energetică la 
Școala Gimnazială Sabin Drăgoi – Corp B - Petriș”.

Programului Național pentru Reducerea 
Abandonului Școlar
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LIPOVA
Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN Arad

 Parc fotovoltaic la Lipova

Concertul din parc, de care orașul Lipova s-a bucu-
rat în luna mai, a adus momente frumoase și rela-

xante pentru toți cei prezenți în zona Parcului Mare.
Soliștii invitați au oferit un spectacol live de mare 

valoare artistică, cântând și dansând alături de public cele 
mai cunoscute refrene, melodii vechi și noi, aducând la Li-
pova ritmuri ale muzicii ușoare, dintre cele mai variate.

A fost o seară reușită, în care cu toții s-au bucurat de 
atmosfera de sărbătoare creată în orașul Lipova.

Mulțumim tuturor artiștilor prezenți, dar în special 
publicului lipovean, care întotdeauna este la mare înălțime!

Ne revedem la Ediția 5 a evenimentului nostru de 
muzică ușoară live,  “Concert în parc”!

La Ministerul Energiei, a fost semnat 
contractul pentru construirea unui 

parc fotovoltaic, finanțat din fonduri guver-
namentale! Acest parc va asigura energia 
electrică necesară pentru toate instituțiile 
publice: școli, grădinițe și iluminatul public.

În plus, iluminatul public a fost moder-
nizat, ceea ce reduce drastic consumul de 
energie. Pe lângă acestea, avem în derulare 
proiecte finanțate din fonduri europene pen-
tru reabilitarea și eficientizarea energetică a 

„Noi am muncit în ultimii patru ani, 
iar rezultatele se văd!“

Au fost demarate lucrările de reabilitare 
pe încă o stradă importantă din orașul 

Lipova, strada George Coșbuc. Cu fonduri de la 
bugetul local, continuă investițiile în infrastruc-
tura orașului Lipova.

În ultimii ani, s-a reușit asfaltarea unei mari 
părți dintre străzile Lipovei. Aceste realizări nu 
ar fi fost posibile fără sprijinul locuitorilor și fără 
efortul echipei din Primăria Lipova. Subliniem 
faptul că majoritatea străzilor au fost moder-
nizate prin programul guvernamental PNDL, 
care a facilitat asfaltarea a 18 străzi din oraș.

„Noi am muncit în ultimii patru ani, iar re-
zultatele se văd! Continuăm să ne dedicăm pen-
tru a face din Lipova un loc mai bun pentru toți 
locuitorii săi. 

Vă mulțumesc pentru încrederea acordată și 
vă asigur că vom continua să lucrăm din greu 
pentru binele comunității noastre“, a spus prima-
rul orașului Lipova, domnul Florin Fabius Pera.

Proiectul cultural „Noaptea Muzeelor“

În data de 18 mai 2024, la Muzeul orașului Lipova, a avut loc o Șezătoare 
,,De la lume adunate și înapoi la lume date!”, în cadrul proiectului cultural 

,,Noaptea Muzeelor” unde elevii s-au adunat pentru a participa  cu versuri, cântece, 
joc și voie bună.

Gazdele, Georgiana Iaco-
bescu - elevă în clasa a IX-a B 
la Liceul ,,Atanasie Marienes-
cu” și Bogdan Hanțescu - elev 
al Liceului ,,Sever Bocu”,  au 
încântat cu proverbe, ghicitori 
și cântece. Recitatorii de la Li-
ceul ,,Atanasie Marienescu” 
Lipova au fost elevii clasei a IX-a A (Bianca Opriș, Ștefania Moldovan, Larisa 
Suciu, Arian Artan) și a IX-a B (Nicoleta Grițar și Denis Prială), care au adus 
poezii în grai și au arătat ceea ce a însemnat cândva țăranul și satul bănățean, fiind 
coordonați de doamnele prof. Daniela Truț și Ancuța Opriș. 

Într-un spirit comic, elevii clasei a X-a C (Andreea Pășcălău, Ioana Anescu, 
Olivia Moldovan și Tudor Claudiu) au interpretat sceneta ,,O iubire cu năbădăi”, 
fiind îndrumați de doamna prof. Ancuța Opriș. Ansamblul ,,Datina” din Chesinț, 
condus de domnul Ioan Olteanu, i-a încântat cu frumusețea jocului bănățean. Fi-
nalul s-a lăsat cu o horă strămoșească ca la noi în Banat: ,,Asta-i hora strămoșească/
Cine-o joacă să trăiască/Asta-i hora horelor/Dragostea feciorilor/Bucuria fetelor!”

Elevii s-au bucurat să promoveze, în cadrul acestei activități, folclorul româ-
nesc, tradițiile, datinile populare locale și naționale. 

Rubrica școlii
Elevi cu care de mândrim

Îl felicităm din tot sufletul pe elevul nostru Oni-
sim Crăciunescu, din clasa a IX-a A, de la Liceul 

„Atanasie Marienescu“ Lipova, care a făcut parte din 
lotul județului Arad la Etapa Națională a Olimpiadei de 
Istorie, desfășurată la Brașov, în perioada 27 aprilie - 1 
mai 2024. Onisim a obținut un punctaj frumos de 93 de 
puncte - MENȚIUNEA I, clasându-se pe locul IV la nivel 
național. Felicitări, Onisim! Suntem mândri de tine!  

nouă clădiri publice, la care se va adăuga cea 
a primăriei. 

Datorită acestor investiții, energia 
electrică produsă de parcul fotovoltaic va 
putea asigura și încălzirea spitalului din Li-
pova, contribuind astfel la bunăstarea întregii 
comunități.

Suntem mândri de aceste realizări și vom 
continua să investim în proiecte durabile, 
pentru un viitor mai bun și mai verde pentru 
toți locuitorii din Lipova!

Florin Fabius PERA - Primar al orașului Lipova

Concert la Lipova

Tu mi-ai dat viața 
Pe care mi-o doream 
Și chiar dacă nu 
tu mai făcut să mi-o doresc 
Cu zâmbete și râs 
ai făcut să mă împlinesc 
pe mine însumi 
m-ai făcut să înebunesc 
de atâtea râsete și stres 

Poeți tineri                     Mama
KIS-MuȚu Ana-Erzsebet
tu nu m-ai făcut să lăcrimez 
Nu mai pot să gândesc 
cu atâta zâmbet luminez 
Ca și tine când lucrezi 
tu mă faci să iubesc 
Respectul tău m-a înflăcărat 
Cu vorbe dulci m-ai dezgustat 
dar îmi place așa 
că m-a alintat.
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REMETEA MARE
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină realizată de Borița STOIU

 Ruga satului Ianova

Evenimentul cultural deosebit, de 
la Remetea Mare, „Drag ge grai-

ul bănățan”, aflat la a III-a ediție, a fost 
o întâlnire minunată cu copii frumoși și 
talentaţi, care ne-au amintit de importanța 
păstrării și promovării autenticului grai 
bănățean. 

Mulțumiri din suflet tuturor celor  
implicați în organizare și tuturor par-
ticipanților prezenți!

Cupa Comunei la Fotbal,
Ediția a III-a, Ianova

Toți iubitorii fotbalului și ai mișcării în 
aer liber au fost invitați, în data de 12 

mai, să participe la cea de-a treia ediție a Cupei 
Comunei la Fotbal, ediția a III-a, care a avut loc 
la terenul de fotbal din Ianova. Ordinea intrării 
pe teren a fost stabilită 
începând cu ora 14, iar 
meciurile au început, 
conform programului, 
la ora 15.

Au fost două cate-
gorii de vârstă pentru 
cei înscriși: 8-15 ani și 
peste 15 ani (neexis-
tând limită maximă a 
vârstei pentru partici-
pare).

A fost o ocazie perfectă pentru sociali-
zare, pentru bucuria competiției și pentru a 
petrece timp în aer liber, în mijlocul prietenilor 
și al familiei. Indiferent dacă au fost jucători 
pasionați sau simpli spectatori, toți au fost 
așteptați cu brațele deschise pentru a se alătura 
evenimentului din Ianova.

Anunț câștigători Concursul de Talente 2024, 
ediția a IV-a

Suntem bucuroși să vă anunțăm lista câștigătorilor concursu-
lui online de talente 2024.

Anul acesta ne-am bucurat de un număr mare de participanți și 
nu numai atât, de creații tot mai frumoase, lucru ce a făcut dificilă 
jurizarea, astfel încât premiile să ajungă la cât mai mulți dintre voi.  

Așadar, ne vedem în 1 Iunie, de Ziua Copilului, atât câștigătorii 
din lista atașată, cât și toți ceilalți participanți la concurs, care vor 
primi câte un premiu de participare. Mulțumim tuturor pentru im-
plicare și participare, acest concurs a devenit mai mult decât o 
competiție, este o bucurie a revederii și a frumosului ce există în 
mâinile voastre dibace și vă felicităm din suflet pentru asta. Pentru 
anul viitor pregătim un nou format și vă așteptăm cu noi și noi sur-
prize! Felicitări tuturor!

„Drag ge graiul bănățan”

În fiecare an, în prima vineri după Paști, 
are loc Ruga satului Ianova, o bucurie 

pentru locuitorii întregii comune Remetea 
Mare, care au petrecut – și de această data, 
alături de invitații speciali Mihaela Petrovici 
și Alex Surdea. Prezentă fiind la sărbătoare, 
mi-am reamintit că ruga satului este una din-
tre cele mai importante și autentice tradiții 
din cultura românească. Este un moment deo- 
sebit în care comunitatea se unește pentru a 
sărbători și a aduce mulțumiri pentru recolte 
bogate, pentru sănătate și pentru bunăstarea 
satului.

În primul rând, ruga satului este o formă 
de recunoștință față de Dumnezeu pentru 
toate bunătățile oferite comunității. Prin in-
termediul rugii, oamenii își exprimă credința 
și aduc slavă lui Dumnezeu pentru haru-
rile primite. De asemenea, ruga reprezintă 
un moment de comuniune între membrii 
comunității, care se adună pentru a se ruga 
împreună, pentru a cânta și a dansa în jurul 
icoanei.

În al doilea rând, ruga satului este și 
o ocazie de a păstra tradițiile și obiceiu-
rile strămoșilor noștri. În cadrul acestei 
sărbători, oamenii poartă costume popu-
lare, se joacă jocuri tradiționale și participă 
la procesiuni religioase. Este un prilej de a 
transmite mai departe valorile și obiceiurile 
tradiționale, astfel încât acestea să nu fie ui-
tate de generațiile viitoare.

În plus, ruga satului este și un moment 
de solidaritate și ajutor reciproc între mem-
brii comunității. Oamenii se adună pen- 
tru a împărți bucatele pregătite în cinstea  

sărbătorii, pentru a dansa și a socializa 
împreună. Este un moment în care se întăresc 
legăturile dintre vecini și întreaga comuni-
tate devine mai unită și mai solidară.

În concluzie, ruga satului este o 
sărbătoare cu o semnificație profundă în 
cultura românească. Este un moment de 
recunoștință față de Dumnezeu, de păstrare 
a tradițiilor și de solidaritate între membrii 
comunității. Această sărbătoare aduce bu-
curie și împlinire în inimile oamenilor și 
reprezintă un pilon important al identității și 
coeziunii satului românesc.
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DENTA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină coordonată de prof. Luminița EFTENIE

 5 mai - evenimente deosebite în Denta

Într-o pană de păun
Gândurile le adun,
Dar sub greutatea lor
Pana se-ndoaie ușor...

O țin într-o călimară,
Să se umple cu cerneală.
Când scutur puțin de ea
Literele va vărsa...

Să le-aștearnă pe hârtie
Sub formă de poezie.
Dacă o flutur mai ușor,
Ea va scrie doar de dor.

În data de 5 mai 2024 a avut loc un eveniment minunat în 
satul Breștea din comuna Denta, dedicat copiilor, de Paște! 

Cu multă bucurie membrii TSD, cu sprijinul domnului primar Pe-
tru Tapanov au organizat jocuri, concursuri și activități distractive 
pentru cei mici, iar atmosfera a fost una plină de veselie și voie 
bună! Organizatorii mulțumesc tuturor celor care au participat și au 
făcut posibilă această zi specială pentru copiii din comuna Denta!

Învierea Domnului  - în Denta

Paștele Ortodox este o sărbătoare creștinească ce marchează Învierea Dom-
nului, așa cum a fost ea prezentată în Biblie. Sărbătoarea oficială durează de 

obicei în jur de patru zile, din Vinerea Mare, când Iisus a fost răstignit pe cruce, și 
până luni — toate aceste zile fiind nelucrătoare. În țara noastră, sărbătoarea propriu-
zisă a Paștelui este un prilej de mare bucurie și de fraternizare, în acest an fiind 
organizată pe data de 5 mai. În Denta, Învierea Domnului a fost sărbătorită, atât în 
biserica ,,Adormirea Maicii Domnului”, slujba fiind condusă de preotul paroh Achim 
Miloș, cât și în Biserica Ortodoxă Sârbă din Denta, slujba fiind oficiată de preot 
Jivoine Maletici. Pentru Credincioșii din Denta, este o tradiție să meargă la biserică 
în Duminica Paștelui. Aceștia își pun haine festive și participă la slujba de la miezul 
nopții la biserică. La câteva minute după 
ce ceasul lovește ora 12, toate luminile 
din biserică sunt închise. Apoi, preotul 
iese din altar cu o lumânare aprinsă din 
care dă lumină credincioșilor, până când 
toată lumea ține în mână o lumânare 
aprinsă. Aceasta simbolizează fap-
tul că Hristos a înviat. De asemena, 
credincioșii din Denta obișnuiesc să-și 
ofere cadouri și să ciocnească ouă pen-
tru a marca bucurii Învierii Domnului.

Pana de Păun
Gencianu Cristean Ovidiu Liszkai

Dacă-o clatin potrivit
Scrie și ce n-ai gândit
Despre toți și despre toate,
Poate ca să umple o carte.

De o scutur mai de zor,
Literele ei te dor.
Din pană se schimbă-n armă
Și din ea, venin îți toarnă.

Nu te bate, nu te-omoară,
Doar te face de ocară.
Dar eu sper ca pana mea,
Să nu bată pe cineva.

Îmi doresc ca ea să scrie,
Numai versuri, poezie...
Despre dragoste și dor,
Despre gându-mi visător.

E o pană de păun,
Credeți-mă ce vă spun.
Din ea litere se scurg,
Și până la voi ajung.

Vor s-aducă bucurie,
Și pana. și cin’ le scrie.
În suflet să vă pătrundă,
Și cu dragoste să-l ungă.
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VOITEG
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină realizată de Anca ANDREI

 Privind înapoi cu bucurie!

Astfel privesc eu (îmi spunea recent edilul comunei Voiteg, 
domnul Ioan Niculae Pop), munca mea din ultimii trei ani 

privind lucrările mele de pe raza comunei Voiteg și a satului Folea. 
Și, când spun asta, fac trimitere chiar și la lucrările de ecologizare și 
colectare a deșeurilor provenite din demolări pe raza comunei Voiteg 
și a satului Folea, care încep să dea roade, dovadă că betoanele au 
început să fie concasate și vor fi puse pe drumurile agricole. Ne 
dorim o comună verde, curată și în continuare vom face demersuri 
pentru a menține acest lucru.

Cât privește dorința mea ca tinerii din 
comună să rămână ori să revină alături de noi, 
este destul să priviți noul P.U.Z., care după cum 
vedeți prinde contur! Vor fi un total de 67 de 
parcele din care 64 vor fi pentru locuințe și 3 
vor deservi instituțiile publice. Sperăm ca în 
maxim 3-4 luni să putem începe procesul de 
împărțire pentru doritori, după selecția cererilor 
care vor îndeplini criterile stabilite. În paralel, 
lucrăm și la terenurile din satul Folea, pentru a 
le putea concesiona celor care doresc.

Acesta este răspunsul con-
ducerii Școlii Gimnaziale 

din comuna Voiteg, pentru spriji-
nul acordat de administrația locală 
la Târgul de Paște, organizat de 
Școala Gimnazială Voiteg. ,,Copiii, 
mai spune doamna director Camelia 
Fogaș în mesajul său, sunt mai mult 
decât credem noi că sunt. Ei pot face 
mai mult decât credem noi că pot 
face. Tot ce au nevoie este un vot de 
încredere din partea adulților”.

Felicitări dragilor noștri copii!

Mulțumim Primăriei Voiteg, Consiliului Local Voiteg, domnului primar Pop Niculae și tuturor 
părinților implicați pentru reușita acestui târg

Și, dacă tot privesc înapoi cu bucuria muncii împlinite, trebuie 
să remarc și faptul că am demarat lucrările la obiectivul ,,Drum 
ocolitor, cu rol de centură în comuna Voiteg”. Cu această centură, 
dorim rezolvarea problemelor legate de traficul greu, care tranzitează 
comuna noastră prin zona ,,Aleea Gării” și pentru a face legătura cu 
operatorii economici din zona Gării și, totodată, încurajarea unor noi 
investiții pe raza comunei noastre. Acest proiect a fost început de 
actuala administrație de la zero! Să ne amintim că în anul 2021 pe 

acest loc figura pășune, an în care am demarat 
scoaterea lui din circuitul agricol. În anul 2022 am  
finalizat studiul de fezabilitate și proiectul teh-
nic și iată că după 3 ani de muncă a ajuns în exe- 
cuție. Doresc să felicit pe această cale toți consi- 
lierii locali și toată echipa implicată în acest 
proiect, foarte important pentru comuna noastră.

Cât privește terenul de minifotbal de la 
Folea, sper să devină o locație tot mai căutată 
de tineri și nu numai, cu atât mai mult cu cât 
în zona terenului vom realiza și un parc, cu 
băncuțe și spațiu de joacă pentru copii.
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SUNT UN BARBAT PE CÂT DE FERICIT, PE ATÂT DE ÎMPLINIT. DOAR ASTA VREAU SA SE VADA CLAR - ZBATEREA DRUMULUI CE MA ADUCE AICI E DOAR PENTRU MINE...

 rivesc cu stimă la interlocutorul meu flexibilitatea 
diplomatică, darul înnăscut de a discuta calm, de a evita 
încordarea. La masa dialogului, în intimitatea cabinetu-

lui său de lucru, a fost un amfitrion desăvârșit. Ospitalier de felul 
său, el exploatează discret și elegant această înclinare și pentru 
captivarea partenerului de dialog. un om cald, cu suflet generos, 
la care am întâlnit vocația rară a amiciției.

Domnule profesor, vă invit chiar din pragul acestei întâlniri să 
glosați pe marginea unui eveniment sau a unor evenimente recente, 
tocmai trăite.

Săptămâna aceasta s-a internat în clinică un pacient de 35 de ani cu  
infarct miocardic acut. Infarctul este oricum un eveniment de un dra-
matism extraordinar, dar ce să mai vorbim despre situația în care in-
farctul apare la oameni atât de tineri?  Din păcate aceste catastrofe se în- 
tâmplă tot mai des -  dacă nu zilnic, măcar la două zile, cineva care încă  
nu a împlinit 40 de ani (desigur, de obicei bărbat fumător cu colesterol 
extrem de crescut în sânge) este adus de urgență în clinica noastră, sin-
gura pe o arie de 6 județe care are o echipă formidabilă și dotarea nece- 
sară pentru a rezolva aceste probleme, 7 zile din 7, 24 de ore din 24...

Cum poate fi îmbărbătat un om aflat pe acest prag al bolii?
Spuneți-mi dumneavoastră, cum să îmbărbătezi pacientul și să-i 

arăți realitatea devastatoare a acestei boli în același timp? Tratăm 
cu eficiență, fiecare detaliu al bolii, dar nu ne putem abține să nu 
rămânem uluiți de faptul că de cele mai multe ori oamenii știu atât de 
puțin despre menținerea sănătății lor sau, dacă știu, se amăgesc naiv 
că nu li se va întâmpla lor...  Este evident că poziția de medic ce vede 
zilnic suferința și deznădejdea date de bolile cardiovascu-
lare te obligă nu doar să tratezi fiecare simptom pe care îl are 
pacientul, ci și la o cât mai completă consiliere privitoare 
la modul de viață pe care să îl aplice de acum încolo: de  
la oprirea fumatului, la nivelul activității zilnice, de la ali-
mentația echilibrată la igiena somnului și controlul medi-
cal periodic. Marea provocare este tocmai dozarea optimă 
a tonului și a cuvintelor pentru ca pacientul să înțeleagă ris-
cul la care se expune dacă nu respectă aceste recomandări, 
recomandări născute din indubitabile dovezi științifice...

Mă interesează pe această treaptă a dialogului cheia...
Ei bine, personalizarea dozei de îngrijorare și de 

liniștire în funcție de profilul emoțional al pacientului, de 
gradul lui de educație și de înțelegere, de stadiul actual al bolii, de 
prezența altor patologii este cheia procesului de vindecare. Pentru că 
pe cât de mare este satisfacția reușitei, pe atât de mare e responsabili-
tatea actului medical, în toată complexitatea lui.

Domnule, am uitat să vă spun că, respectându-vă foarte, pe toată 
durata conversației noastre vă acord dreptul de a vă prevala de acea 
precizare a constituției americane: „Acuzatul poate să nu răspundă 
la întrebările care nu îi sunt favorabile”.

Vi se pare că m-ați menajat cu întrebările? Mie nu, dimpotrivă – 
m-ați luat la întrebări scoțând tot ce ați vrut de la mine... Atunci de 
ce aveți senzația că m-am eschivat?

Până acum am cam omologat laconic, întrebările cu oarecare iz de 
îndrăzneală le sancționați lapidar, printr-o ironie criptică. În sfârșit, 
mi se pare mie sau chiar sunteți reținut, zgârcit în aprofundări și comen- 
tarii pe marginea anumitor subiecte care apar la convorbirile purtate? 
    În primul rând nu vreau să plictisesc cititorul... Apoi, ce-i drept, 
mă mai agăț și eu, din când în când, la fel ca Isis, de voalul discret al 
înțelepciunii ce mi-a venit odată cu vârsta.

Vârsta? Mai aveți până la expresia sceptică de „mai bătrân”, 
astfel că în pofida abilității dumneavoastră în camuflarea refuzului 
net al angajării în comunicarea de fond vreau să aflu cine e omul pe 
care îl iubiți cel mai mult?

Clasamentele dezvăluite sunt păguboase de obicei – în primul 
rând pentru că cel din frunte nu se bucură atât de tare, pe cât de trist  
poate fi cel de pe locul doi, doar pentru că nu e primul... La urma 
urmei cred că sunt culoare diferite, fiecare culoar cu locul lui întâi... 

În plus cred că în esența oricărei religii, competiția este un păcat, 
atâta timp cât nu poți să te gândești cu drag la competitorul tău... Ca  
să răspund, totuși, la întrebare: mama, fiica și soția, respectiv tata,  
fratele și unchiul au propriile lor culoare... Și cățelul meu, 
bineînțeles...

Revenim la muncă?
Cu plăcere!
Munca dumneavoastră este un îndemn la perfecționare perpetuă, 

la luciditate, la inteligență, la - iată o noțiune iarăși banalizată! – 
modernitate?

Modernul nu exclude clasicul... Trecutul și prezentul se întrepătrund  
potențându-se reciproc... A fi însă la curent cu cele mai noi metode  
de diagnostic și tratament în bolile cardiovasculare nu e doar o modă,  
ci o obligație morală, la care medicii responsabili nu fac niciodată 
rabat!

În ce fel vă regăsiți ca om în clipele cardinale la care profesiunea 
vă obligă?

Fragilitatea corpului omenesc ne responsabilizează, așa precum 
amorsarea tuturor energiilor interne ale pacientului și aplicarea tu-
turor resurselor terapeutice ne dau forță și speranță. În patologia 
cardiovasculară, mai ales, este o luptă pe viață și pe moarte, în care 
pacientul ne are ca aliați pe noi toți, cei din corpul medical!

Domnule profesor, care este adevărul elementar și obligatoriu 
care trebuie să însoțească întreaga activitate a unui medic?

Să îți faci meseria cu simplitate și eficiență, chiar dacă adeseori 
totul e extrem de complicat și aparent fără speranță...

Vedeți, am cam bătătorit până acum calea spre pro-
fesia dumneavoastră la care vom reveni negreșit de-a 
lungul întâlnirilor noastre, dar până atunci vă poftesc 
pe drumul sinos al vieții de dincolo de ușa cabinetului 
dumneavoastră. Ce aveți de zis?

Sunt un bărbat pe cât de fericit, pe atât de împlinit. 
Doar asta vreau să se vadă clar – zbaterea drumului ce 
mă aduce aici, e doar pentru mine... Și este clar că am 
de învățat în continuare de la cei din jurul meu...

Unde ați întâlnit mai des obsesia justificării, la 
omul bolnav sau la… femei?

Cred că toți avem nevoie de justificarea acțiunilor noastre... Doar 
modul în care ne justificăm diferă de la unul la altul, în funcție de 
gen, vârstă, grad de educație, modele de viață...

M-am întors recent de la Budapesta unde Dunărea mi-a făcut mai 
familiară șederea; majestatea marelui fluviu cu trena lui languros-
romantică, m-a însuflețit să visez pe aripile de mătase ale valsului 
vienez, ce reclamă albăstrimea de safir a Danubiului. Și, pentru că 
acolo mi-au atras atenția lăcașurile de cultură și de cult, bulevar-
dele ferchezuite pentru promenade și locurile de distracție și petre-
cere ale vulgului și clasei de mijloc, vă întreb: de ce, domnule, noi, 
românii, ne mulțumim să-i boscorodim în gând pe vecini, dar nu ne 
învrednicim să le urmăm exemplul, chiar să-i depășim?

Civilizația vine greu, dragă domnule Todi... Și se sfârșește re-
pede, dacă nu ne menținem treaz spiritul civic – pentru că grija față 
de cel de lângă noi e la fel de importantă ca înarmarea cu o gândire 
critică constructivă.

Care sunt raporturile dumneavoastră cu teatrul?
Ca în orice profesie umanistă, medicina îți dă niște lecții de  

actorie... Poate chiar de regie... Dar, adevărații profesioniști înțeleg 
că riscul de tragi-comedie este enorm și, mai devreme sau mai târziu, 
cei care nu se vindecă complet de aceste pseudo-talente, măcar se 
mai abțin...

Iarăși mă ghidați după indicatoare ascunse! Dar cu muzica?
O ador! Și e cu mine și în mine în fiecare zi!

(va urma)

Dialog în vremea monologurilor
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